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Kérdések a biztosjelöltekhez          HU 
 

KÉRDÉSEK A BIZTOSJELÖLTHÖZ 

Henna VIRKKUNEN 

A technológiai szuverenitásért, biztonságért és demokráciáért felelős 

ügyvezető alelnök 

 

1. Általános alkalmasság, európai elkötelezettség és személyes függetlenség 

Milyen személyes képességekkel és tapasztalatokkal rendelkezik, melyek különösen alkalmassá teszik Önt arra, 

hogy biztosként előmozdítsa – elsősorban azon a területen, amelynek felelőse lenne – az általános európai 

érdekeket? Hogyan járul majd hozzá a Bizottság politikai iránymutatásainak végrehajtásához? Hogyan valósítja 

majd meg a nemek közötti egyenlőség érvényesítését, és hogyan építi be a nemek közötti egyenlőség szempontjait 

a tárcájához tartozó valamennyi szakpolitikába? Hogyan valósítja majd meg az ifjúsági szempontok 

érvényesítését? 

Függetlenségére vonatkozóan milyen biztosítékokkal tud szolgálni a Parlamentnek, és hogyan biztosítaná, hogy 

semmilyen múlt-, jelen- vagy jövőbeli tevékenysége ne ébresszen kétséget a Bizottságon belüli feladatkörének 

ellátásával kapcsolatban? 

 

A Finnország európai uniós tagságáról szóló, 30 évvel ezelőtti népszavazás meghatározó pillanat volt számomra. 

Akkor kezdtem el politizálni, azzal, hogy csatlakoztam a „Mondj igent a tagságra” mozgalomhoz. Mindannyian, 

akik az uniós tagságért küzdöttünk, azt szerettük volna, hogy Finnország az emberi méltóság sérthetetlenségét, a 

demokráciát, az egyenlőséget, az emberi jogokat, a jogállamiságot és a szabadságot tiszteletben tartó, nyílt európai 

társadalmak csoportjához tartozzon. A közös Európa gondolatának, a közös európai projektnek a népszerűsítése 

révén lettem politikus. 

 

Az Európai Unió alapvető értékeit még soha nem kérdőjelezték meg ennyien, mint most. Amennyiben az Európai 

Parlament megerősíti ügyvezető alelnöki jelölésemet, még határozottabban fogok fellépni ezeknek az értékeknek 

a védelmében. Társadalmaink felett sötét fellegek gyülekeznek, ám szilárd meggyőződésem, hogy ezek a 

nehézségek leküzdhetők. Ehhez több párbeszéd és az egymás megértése iránti vágy is szükséges. Megoldásokra, 

határozott lépésekre és közös irányra van szükségünk a jövőben. Amint az Ursula von der Leyen megválasztott 

elnök politikai iránymutatásaiban is olvasható, a biztonságunk, versenyképességünk és jólétünk, valamint a 

társadalmi méltányosság biztosítása érdekében most sokkal gyorsabban kell cselekednünk és jóval messzebb kell 

jutnunk. Ehhez tudnunk kell meghallgatni egymást, párbeszédet folytatni, valamint kompromisszumkészséget és 

elszántságot is igényel a gyakran nagyon eltérő nézetek összeegyeztetése. A virágzó és biztonságos Európáért 

digitális innovációval kell növelnünk a termelékenységünket. Ugyanakkor hűnek kell maradnunk a demokrácia, 

az emberi jogok és az egyéni szabadságok értékeihez, azaz elsősorban az embereket és szükségleteiket kell 

figyelembe vennünk a technológiai kérdések terén. Noha tevékenységem középpontjában a társjogalkotók által 

eddig elfogadott, digitális területre vonatkozó jogszabályok betartatása és végrehajtása áll, Európa digitális 

szuverenitásának és vezető szerepének biztosításához az együttműködésünkre is szükség lesz. Ez nemcsak 

biztonságunkat erősíti, hanem összességében társadalmainknak és a gazdaságnak is javára szolgál, valamint erősíti 

demokráciáink ellenálló képességét. 

 

Több mint tíz éve dolgozom európai parlamenti képviselőként, azelőtt pedig hat évig miniszter és finn parlamenti 

képviselő voltam. Munkám középpontjában gyakran állt az ipari, a digitális és az innovációs politika, amelyek a 

javasolt új biztosi tárca – technológiai szuverenitás, biztonság és demokrácia – szempontjából is relevánsak. 

Legutóbb európai parlamenti képviselőként nyílt lehetőségem arra, hogy különböző előadói és árnyékelőadói 

posztokon támogassam a digitális átállást. A belső és külső biztonság biztosítása, valamint a digitális és más úttörő 

technológiák előmozdítása központi szerepet játszott politikai tevékenységemben. Amennyiben a Parlament 

megerősíti jelölésemet, minden erőmmel azon leszek, hogy koherens megközelítést alakítsak ki arról, miként lehet 

a technológiát az EU biztonságának és versenyképességének megerősítésére használni úgy, hogy teljes mértékben 
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tiszteletben tartsuk az adatvédelmi követelményeket, és biztosítsuk a mesterséges intelligencia és hasonló 

eszközök biztonságos használatát.   

 

Politikusként az erős igazságérzet és a mindenkire érvényes egyenlő bánásmód iránti igény vezérel. Szilárd 

meggyőződésem, hogy az egyenlőség megvalósításához a társadalom különböző rétegeire egyaránt kiterjedő 

intézkedésekre van szükség. Konkrét példa erre, hogy a Bizottság megválasztott elnöke által számomra kijelölt 

portfólióban kiemelt feladat, hogy Európát az új technológiák élvonalába emeljük, ami egyszerűen csak akkor 

lehetséges, ha sikerül a lányokat és a nőket természettudományos, technológiai, műszaki-tudományos és 

matematikai szakterületekre csábítani. Az európai technológiai szuverenitás támogatása érdekében a lehető 

legjobban ki kell aknáznunk minden tehetséget. Hasonlóképpen kiemelt figyelmet fordítanék a nemi dimenzióra a 

leendő portfólióm többi területén: a nemek közötti egyenlőségnek a biztonsággal és a demokráciával kapcsolatos 

szakpolitikákban való általános érvényesítése elengedhetetlen a befogadóbb, eredményesebb és fenntarthatóbb 

megoldások kialakításához. A nemek közötti egyenlőség szempontjait figyelembe vevő szakpolitikák elősegítik a 

biztonsági fenyegetések és a demokráciát érő kihívások különféle csoportokra gyakorolt különböző hatásának 

kezelését, biztosítva a nők véleményének és szükségleteinek figyelembevételét. 

 

A gyakorlatban a Nemzeti Koalíció Női Szövetsége és a Jyväskylän Kirittäret női baseballklub elnökeként 

elősegítettem a nők részvételét az élet minden területén. A nemek közötti egyenlőség előmozdítása és a 

kisebbségekhez tartozó személyek jogainak tiszteletben tartása továbbra is nyilvános szerepvállalásom fő 

mozgatórugója lesz.  

 

Hasonlóképpen döntő fontosságú, hogy különös figyelmet fordítsunk a fiatalok szempontjaira, akik a jövőben 

fognak együtt élni a ma hozott döntéseinkkel. Európai parlamenti képviselőként gyakran folytatok párbeszédet 

különböző típusú iskolákban és oktatási intézményekben tanuló fiatalokkal. Szinte minden alkalommal felmerül, 

hogy a fiatalok aggodalmat és nyomást éreznek azzal kapcsolatban, milyen irányt vesz a jövőjük. Döntéshozóként 

arra kell törekednünk, hogy olyan jövőt teremtsünk, amelyben a fiatal nemzedékek támogatást kapnak és 

lehetőségeket láthatnak. Azt szeretném, hogy Európa olyan hely legyen, ahol az ifjúság maga alakíthatja az életét, 

úgy, ahogyan megálmodta. Jelölésem megerősítése esetén évente ifjúságpolitikai párbeszédeket fogok folytatni az 

európai fiatalokkal. A szívemhez közel álló feladat lenne, hogy mind a nemek közötti egyenlőség, mind a fiatalok 

szempontjainak általános érvényesítését az Európai Bizottság munkájának szerves részévé tegyem. Elsődleges 

feladatomként kezelném továbbá, hogy rendszeresen ellátogassak a tagállamokba, mivel a Bizottságnak együtt 

kell működnie az uniós polgárokkal, és az uniós polgárok érdekében kell tevékenykednie. 

 

Tiszteletben tartom azokat az alapokat, amelyekre Európát építettük: a demokratikus hatóságok és intézmények, a 

jogállamiság, az egyenlő bánásmód, az arányosság elve és a jólét alapvető tiszteletben tartását. Kötelezettséget 

vállalok arra, hogy mindig meg fogok felelni a legszigorúbb etikai normáknak, és eleget fogok tenni az EUMSZ 

17. cikkének (3) bekezdésében, 245. és 339. cikkében, valamint az Európai Bizottság tagjaira vonatkozó 

magatartási kódexben előírt kötelezettségeknek. 

 

Érdekeltségi nyilatkozatom hiánytalan és nyilvános, és vállalom, hogy abban minden későbbi változást feltüntetek 

majd. Számomra a függetlenség nem képezheti alku tárgyát. El fogok kerülni minden olyan helyzetet, ahol 

pártatlanságom és függetlenségem megkérdőjeleződhetne. Haladéktalanul tájékoztatni fogom a Bizottság elnökét, 

ha olyan helyzet merülne fel, amely összeférhetetlenséghez vezethet. 

 

2. A tárca irányítása és együttműködés az Európai Parlamenttel  

Kötelezettséget tud-e vállalni arra, hogy megfelelően tájékoztatja a Parlamentet saját és az irányítása alá tartozó 

szervezeti egységek tevékenységeiről? Milyen szempontból tekinti magát elszámoltathatónak a Parlament előtt? 

Milyen konkrét kötelezettségvállalásokat kíván tenni a Parlamenttel végzendő közös munka és a Parlamentben – 

bizottsági és plenáris üléseken – való jelenlét, az átláthatóság, az együttműködés, valamint a Parlament 

álláspontjainak és jogalkotási kezdeményezésekre vonatkozó kéréseinek tényleges nyomon követése tekintetében? 

Készen áll-e arra, hogy a tervezett kezdeményezésekkel és a folyamatban lévő eljárásokkal kapcsolatban a 

Parlamentet – a Tanáccsal egyenrangú félként – naprakész információkkal és dokumentumanyaggal lássa el? 

Megtiszteltetés számomra, hogy több mint tíz éve európai parlamenti képviselőként tevékenykedhetek. Nagy 

tisztelettel tekintek kollégáimra és az intézmény demokratikus erejére, és szilárd meggyőződésem, hogy az 

Európai Parlament és az Európai Bizottság közötti kapcsolat erősítésével jobban tudjuk szolgálni az európai 

polgárok javát.  
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Elkötelezett vagyok az Európai Parlamenttel folytatott nyílt és rendszerszintű párbeszéd mellett annak biztosítása 

érdekében, hogy a Parlament eredményesen gyakorolhassa jogalkotási hatásköreit és a demokratikus felügyeletet. 

Ehhez a fontos eseményekre és a tárgyalások fő szakaszaira vonatkozó információk átlátható áramlása szükséges. 

Az Európai Parlament megfelelő időben történő, releváns információkkal való ellátása javítja a döntéshozatali 

folyamatok minőségét és hatékonyságát. Amennyiben megerősítik a biztosi testületi tagságomat, minden tőlem 

telhetőt megteszek annak érdekében, hogy részt vegyek a javasolt portfólióhoz kapcsolódó plenáris vitákon, 

bizottsági üléseken és háromoldalú egyeztetéseken. Általánosságban az Európai Parlamentnek a Tanáccsal 

egyenrangú társjogalkotói státuszát mindig egyértelműen figyelembe kell venni a biztosi testület munkája során. 

Gondoskodni fogok arról, hogy a hatáskörömbe tartozó területeken jogalkotási javaslatokat szorgalmazó, a 225. 

cikk alapján elfogadott parlamenti állásfoglalásokat a Bizottság kiemelt prioritásként vegye napirendre, majd 

strukturált párbeszédet folytasson az illetékes parlamenti bizottsággal. 

 

Szintén várakozással tekintek az Európai Parlamenttel való együttműködés elé, hogy hozzájárulhassak ahhoz, 

hogy a polgárok és a vállalkozások élvezhessék az uniós jogszabályok és szakpolitikák nyújtotta előnyöket. 

Nagyon hasznos lenne, ha a Bizottság támogatást kapna az utóbbiak végrehajtásának előmozdításához, mivel a 

politikai döntések, nyilatkozatok vagy akár a legszigorúbb jogszabályok sem járnak előrelépéssel, ha nem 

gondoskodunk arról, hogy közös szabályainkat is betartsák.   

 

Nagyon fontosnak tartom, hogy az Európai Parlamenttel és annak képviselőivel nyílt, őszinte és folyamatos 

kommunikációt folytassunk. Átláthatóságra törekszem az új kezdeményezések előkészítése során, és fontos 

számomra, hogy a különböző nézeteket valló érdekelt feleket és polgárokat is meghallgassuk. 

 

Az ügyvezető alelnöki tisztségben való megerősítésem esetén – ahogy eddig európai parlamenti képviselőként 

tettem – továbbra is szigorú átláthatósági normákat alkalmaznék az érdekképviselőkkel szervezett 

megbeszélésekre. 

 

Mielőtt politikai pályára léptem volna, újságíróként dolgoztam. Alapvető fontosságúnak tartom – tekintettel a 

félretájékoztatás és a dezinformáció veszélyére is – a nyilvános vitában való részvételt, valamint a polgárok időben 

történő és pontos tájékoztatását a médián keresztül is. Amennyiben a Parlament megerősíti bizottsági ügyvezető 

alelnöki jelölésemet, minden tőlem telhetőt meg fogok tenni annak érdekében, hogy a szélesebb nyilvánossággal 

is kapcsolatot tartsak, és az uniós polgároknak aktív tájékoztatást nyújtsak a Bizottság intézkedéseiről és 

döntéseiről. 

 

Az Ipari, Kutatási és Energiaügyi Bizottság kérdése  

3. Mi a jövőképe a tárcájával kapcsolatban a megbízólevelében foglaltakon felül, és milyen örökséget szeretne 

hagyni maga után? Milyen jogalkotási javaslatokat és egyéb kezdeményezéseket fog elfogadásra javasolni a 

biztosi testületnek a következő öt évben, és különösen az első 100 napban? Hogyan fogja biztosítani, hogy ezek a 

javaslatok, valamint a meglévő jogszabályok végrehajtása erősítse Európa versenyképességét? Szándékozik-e 

ezeket a jogalkotási javaslatokat célzott hatásvizsgálatokra alapozni? Milyen tervei vannak különösen a digitális 

hálózatokról szóló jogszabállyal, a számítási felhő és a mesterséges intelligencia fejlesztéséről szóló uniós 

jogszabállyal, az egységes uniós számításifelhő-politikával és az európai adatunió-stratégiával kapcsolatban? 

Milyen konkrét intézkedéseket fog javasolni annak biztosítása érdekében, hogy Európa elérje a digitális évtized 

szakpolitikai program 2030-ra kitűzött céljait, többek között a digitális készségekkel kapcsolatban? Mi a 

véleménye a felhőalapú szolgáltatások európai kiberbiztonsági tanúsítási rendszeréről (EUCS) és a Draghi-

jelentés felhőalapú szolgáltatásokkal kapcsolatos ajánlásairól?  

 

Az új technológiák hatására a világ minden eddiginél gyorsabban változik, az MI, a kvantum- és a biotechnológia 

révén pedig még nagyobb változások várhatók. Választhatunk: vagy alkalmazkodunk, és az új technológiák 

felhasználásával prosperálni fogunk, vagy kockáztatjuk, hogy lemaradunk, és továbbra is másokra kell 

támaszkodnunk. Az utóbbi út oda vezetne, hogy nem tudnánk fenntartani a jólét jelenlegi szintjét, megvédeni a 

környezetet vagy csupán gondoskodni a biztonságunkról. Az Európai Unió és az Egyesült Államok 

versenyképessége közötti szakadék hátterében nagyrészt a virágzó amerikai technológiai ágazat és a technológiák 

ottani térnyerése áll. Amennyiben az Európai Parlament megerősíti leendő megbízatásomat, az említett szakadék 

áthidalása elsőbbséget fog élvezni a munkám során. Miért legyen a technológia a gyenge pontunk, ha az 

erősségünk is lehet? A kezünkbe kell vennünk a jövőnket. 
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Európa biztonsága szempontjából is válaszúthoz értünk. Európán belül és szövetségeseinkkel is azon kívánok 

munkálkodni, hogy kellő eszközökkel rendelkezzük ahhoz, hogy szembenézzünk a jelenlegi geopolitikai helyzet 

jelentette kihívásokkal. Az európai gazdaság és társadalom védelme mindenekelőtt legfőbb értékeink – a 

jogállamiság, a demokrácia és az alapvető jogok – védelmét jelenti. Digitális szakpolitikánk kulcsszerepet tölt be 

a dezinformáció elleni küzdelem és az erőteljes, független és szabad média támogatása terén. 

  

A technológiai szuverenitás, a biztonság és a demokrácia alkotta alapra építhetjük – együtt – Európa jövőjét, és 

így gondoskodhatunk arról, hogy ez legyen a világon a legjobb hely, ahol gyermekeink élhetnek. Ezek lennének 

megbízatásom központi célkitűzései. 

  

Önökkel együtt olyan Uniót kívánok kialakítani, amelyben az innováció, a termelés és – szükség esetén – a 

szabályozás is kiállja az idő próbáját. Olyan Uniót, amely csökkenti a bürokráciát, az innovációt helyezi a 

termelékenység radikális növelésének középpontjába, erőforrásokat fordít a belső és külső biztonságra, valamint 

fenntartja a demokrácia és a jogállamiság legmagasabb szintű normáit a világon. Ugyanakkor úgy vélem, hogy az 

EU-nak továbbra is vezető szerepet kell betöltenie a globális digitális kormányzás terén, világszerte előmozdítva 

a szabályaink alapját képező emberközpontú jövőképünket és közös európai értékrendünket. 

  

Jelölésem megerősítése esetén felül fogom vizsgálni jelenlegi szakpolitikáinkat, és – többek között a 

megbízólevelemben említett – konkrét, időtálló intézkedéseket fogok javasolni, egyértelmű és mérhető 

eredményekkel annak érdekében, hogy 2030-hoz közeledve elérjük a digitális évtized programban meghatározott 

szakpolitikai célokat. Az európai versenyképesség megerősítéséhez öt cselekvési területen alapuló 

paradigmaváltásra van szükség:  

Először is ágazatokon átívelően támogatni kell az európai vállalatok – különösen a kkv-k – innovációs kapacitását, 

és meg kell könnyítenünk a mesterséges intelligencia és hasonló innovatív technológiák alkalmazását 

vállalkozásaink számára.  

Másodszor, támogatnám a szabályok és rendeletek eredményes végrehajtását, érvényesítését és egyszerűsítését, 

valamint a bürokrácia mérséklését, technológiai megoldásokkal enyhítve vállalkozásaink szabályozásból eredő 

terheit.  

Harmadszor, a készségekre kell összpontosítanunk, hogy mindenkinek lehetősége nyíljon részt venni a digitális 

forradalomban. Igyekeznünk kell megszüntetni a fejlett digitális készségek terén fennálló lemaradást – különös 

tekintettel a női IKT-szakemberek számának növelésére Európában.  

Negyedszer, ki kell aknáznunk a digitális és más élvonalbeli technológiákban rejlő lehetőségeket, hogy életünket 

jobbá, életterünket pedig környezetbarátabbá, biztonságosabbá és befogadóbbá tegyük. Arról is gondoskodnék, 

hogy megfelelően foglalkozzunk az IKT-ágazat energiahatékonyságával, és hogy e tekintetben is kihasználjuk a 

mesterséges intelligencia előnyeit.  

Végezetül szeretném javítani a közszféra polgárainknak nyújtott teljesítményét az egészségügyi és hasonló 

ágazatokban. A közszektornak – beleértve a Bizottságot is – innovatív megoldásokat kell alkalmaznia, hogy jobban 

kiszolgálja a polgárok szükségleteit.   

  

Ahhoz, hogy mindezt elérjük, és az így szerzett előnyöket az európai versenyképesség javára fordíthassuk, gyorsan 

kell cselekednünk. Ez alatt elsősorban a meglévő jogszabályok teljes körű végrehajtását értem – mindig fel kell 

tennünk magunknak a kérdést, hogy a kívánt eredmény elérhető-e a meglévő szabályok jobb érvényesítésével vagy 

végrehajtásával. Gyorsan változó világunkban azonban szükség esetén új, innovációbarát jogszabályokra is 

javaslatot kell tennünk – valamennyi érdekelt fél bevonásával és megbízható költség-haszon elemzéssel végzett, 

megfelelő hatásvizsgálattal. Az új szabályoknak egyszerűbbnek, célirányosnak és hozzáférhetőnek kell lenniük. 

  

Európának a mesterséges intelligencia kontinensévé kell válnia. Ezért, ha megerősítenek tisztségemben, az új 

Bizottság működésének első száz napjában a mesterségesintelligencia-gyárakra irányuló kezdeményezésre 

fogok összpontosítani. Míg az MI-gyárak központi feladata, hogy biztosítsák a csúcsminőségű nagy teljesítményű 

számítástechnikához való hozzáférést a mesterséges intelligenciával foglalkozó induló vállalkozások és az ipar 

számára, a számítási felhő és a mesterséges intelligencia fejlesztéséről szóló jogszabály (erről a 6. kérdésre 

adott válaszomban található bővebb információ) orvosolni fogja az általánosított adatok feldolgozásának 

képessége és a számítási kapacitások terén fennálló azon súlyos hiányosságokat, amelyek jelenleg visszafogják az 

európai vállalatokat az MI fejlesztése és bevezetése terén. Ezért a számítási felhő és a mesterséges intelligencia 

fejlesztéséről szóló uniós jogszabály olyan intézkedéseket fog tartalmazni, amelyek ösztönzik az innovációt, 

fellendítik a beruházásokat, mérséklik a bürokráciát, és támogatják a nagyratörő energiahatékonysági célok 

elérésére alkalmas technológiákat. 

  

Konkrétabban a számítási felhőt illetően fontos, hogy nyitottak maradjunk a harmadik országbeli szolgáltatók 

előtt, s így gondoskodjunk az ellátási láncunk biztonságáról, ugyanakkor vegyük figyelembe a különösen érzékeny 
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alkalmazások esetén használt „szuverén felhő” megoldásokhoz fűződő jogos érdeket is. Az adatmegosztási 

jogszabály védelmi rendelkezéseinek köszönhetően gondoskodtunk a felhőszolgáltatók által Európában tárolt 

adatok biztonságának megőrzéséről az unión kívüli kormányzatok részéről történő jogellenes betekintéssel vagy 

továbbítással szemben, ám az érzékenyebb alkalmazásokért többet kell tennünk. Ezért – kinevezésem esetén – 

Draghi professzor tanácsa nyomán egységes uniós számításifelhő-politikát fogok előterjeszteni a közigazgatásra 

és a közbeszerzésre vonatkozóan. Amikor a felhőszolgáltatók közigazgatási szerveknek kínálják szolgáltatásaikat, 

gyakran eltérő követelményekkel szembesülnek a különböző tagállamokban, sőt ugyanazon közigazgatás 

különböző szervezeti egységeiben is. Ez különösen nagy terhet jelent a kisebb szolgáltatóknak. Ugyanakkor a 

közigazgatási szervek nehezen tudják meghatározni, melyek azok a szolgáltatások, amelyek a legjobban 

megfelelnek biztonsági és szuverenitási igényeiknek. Javaslom, hogy dolgozzunk ki közös uniós szintű 

megközelítést a kiírási feltételekre, továbbá közös adatbiztonsági keretrendszert, valamint egy uniós gondozású 

piacteret a biztonságos és innovatív felhőalapú szolgáltatások számára. Az ilyen szolgáltatások érzékenyebb üzleti 

célú felhasználás esetében is vonzóak lehetnek.  

  

Örömmel látom a felhőalapú szolgáltatások önkéntes európai kiberbiztonsági tanúsítási rendszerét (EUCS), 

mivel fokozni fogja a felhőszolgáltatások biztonsági szintjének átláthatóságát. A bevezetését követően orvosolni 

fogja a tanúsítás jelenlegi széttagoltságát, és csökkenteni fogja a szolgáltatók előtt álló pénzügyi akadályokat, hogy 

biztonságos felhőalapú megoldásokat kínálhassanak az egész EU-ban. Ugyanakkor a technikai követelmények 

mellett tisztában vagyok a jelenlegi geopolitikai környezetben felmerülő biztonsági kihívásokkal is. Ezekre a 

kihívásokra is figyelmet fordítanék a megbízatásom keretében a számítási felhővel kapcsolatos különböző 

kezdeményezésekkel kapcsolatban végzett munkám során. 

  

Ezen túlmenően – ha az Európai Parlament megerősít tisztségemben –, rövidesen konzultációt indítok az érdekelt 

felekkel a mesterséges intelligencia alkalmazásának ösztönzésére vonatkozó stratégiáról (erről bővebben a 4. 

kérdésre adott válaszban), mivel a magán- és a közszektor keresleti oldalát is meg kell vizsgálnunk. Ezt a számítási 

felhő és a mesterséges intelligencia fejlesztéséről szóló jogszabályhoz kapcsolódó európai adatuniós stratégia 

egészíti ki az adatokban rejlő potenciál további kiaknázása érdekében. A magánélet védelmét mindenkor 

biztosítani kell, és gondoskodnunk kell arról, hogy az uniós adatvédelmi keret lépést tartson a digitális 

átalakulással, eleget téve a kereskedelmi és bűnüldözési igényeknek is, ugyanakkor fenntartva az adatvédelem 

változatlanul magas színvonalát.  

  

A legkritikusabb jelentőségű szervezeteink kiberbiztonságának megerősítésére irányuló erőfeszítések részeként a 

kórházak és az egészségügyi szolgáltatók kiberbiztonságára vonatkozó cselekvési tervet készítünk az első 

100 napban történő elfogadásra. 

  

Nagyratörő céljainkat csak a biztonságos, gyors és megbízható hálózati kapcsolatokhoz való jobb hozzáféréssel 

érhetjük el, az összekapcsolt, együttműködésen alapuló számítástechnikai hálózatra vonatkozó tágabb stratégiánk 

részeként. Ösztönöznünk kell a digitális infrastruktúrába történő beruházást, és ki kell teljesítenünk az egységes 

piacot – így lehet Európa a tiszta ipari átalakulás részeként az intelligens digitális és biztonságos infrastruktúra 

következő generációjának éllovasa, beleértve a 6G-t is. Ezért kinevezésem esetén digitális hálózatokról szóló 

jogszabályt készítenék elő a biztonságos, nagy sebességű, vezetékes és vezeték nélküli széles sávú hozzáférés 

fokozott elterjesztése érdekében. A digitális konnektivitási környezet gyorsan változik a távközlési, felhő- és más 

élvonalbeli technológiák konvergenciájával, amelyet a virtualizáció és a mesterséges intelligencia hajt előre. Ezért 

olyan szabályozási keretre van szükségünk, amely ösztönzi az integrált konnektivitási és számítástechnikai 

infrastruktúrák fejlesztését, és egyenlő versenyfeltételeket biztosít a hasonló infrastruktúrákat és szolgáltatásokat 

nyújtó szolgáltatóknak. Az új kezdeményezés kidolgozása során figyelembe vennénk az érdekelt feleknek az 

elektronikus hírközlés jövőjéről szóló, 2024. februári bizottsági fehér könyvvel kapcsolatos visszajelzéseit, a 

meglévő keret tervezett felülvizsgálatára, valamint a Letta- és a Draghi-jelentésre építve. Célom az lenne, hogy 

kiteljesítsük az összekapcsoltság egységes piacát, ami a megosztott hatáskörök tiszteletben tartása mellett a 

spektrumpolitikák reformját igényli. 

  

Mindezen kezdeményezések csak járhatnak sikerrel, ha Európa legértékesebb erőforrásába, az emberekbe 

történő befektetéssel támogatjuk őket. Amint azt a politikai iránymutatásokban is kiemelte, a Bizottság különös 

hangsúlyt kíván fektetni a jelenleg és a jövőben szükséges készségek kialakítására, fejlesztésére és alkalmazására 

– leginkább azokra, amelyek a kettős átálláshoz szükségesek. Várakozással tekintek az elé, hogy – amennyiben 

a Parlament megerősít tisztségünkben – az emberekért, készségekért és felkészültségért felelős ügyvezető 

alelnökkel és a biztosi testület más tagjaival együttműködve megvalósítsuk a fentieket. 
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4. Miként határozná meg az EU technológiai szuverenitását és versenyképességét? Hogyan érheti el ezt az EU? 

E tekintetben milyen célokat és mutatókat fog meghatározni annak biztosítására, hogy megbízatásának végéig 

jelentős előrelépés történjen? Hogyan fogja megerősíteni az uniós technológiai ágazat pozícióját mind a 

hardverek, mind a szoftverek terén, holisztikus megközelítést alkalmazva, és milyen azonnali intézkedéseket fog 

hozni a technológiai szuverenitás biztosítására és az európai platformok versenyképességének előmozdítására? 

Mik a tervei a digitális és az élvonalbeli technológiákat, például a mesterséges intelligenciát, a szuper-

számítástechnikát, a kvantum-számítástechnikát és technológiákat, a félvezetőket, az űrtechnológiát és a dolgok 

internetét illetően? Milyen intézkedéseket tervez a digitális technológiák biztonságos, megbízható és 

emberközpontú használatának biztosítása érdekében? Hogyan tervezi biztosítani a csipekről szóló rendelet 

hatékony végrehajtását és a félvezetők uniós ellátási láncainak megerősítését? Milyen tervei vannak a csipekről 

szóló rendelet kiterjesztését, többek között a stratégiai ipari szegmensek és a szomszédos iparágak támogatását, 

valamint a kvantumcsipekre vonatkozó hosszú távú uniós tervet illetően? Hogyan fogja fokozni az uniós 

koordinációt és részvételt a nemzetközi IKT-szabványalkotó testületekben, és hogyan fogja nemzetközi szinten 

előmozdítani az uniós digitális normákat és szabványokat? 

 

Függőségünk csökkentése és Európa kritikus fontosságú technológiák terén meglévő kapacitásának megerősítése 

központi szerepet játszik a polgárok boldogulásához és jólétéhez szükséges, fenntartható versenyképesség 

biztosításában. Az EU technológiai szuverenitása és versenyképessége lehetővé teszi, hogy a globalizált 

környezetben függetlenül cselekedjünk, ugyanakkor csökkentsük az olyan piaci szereplők jelentette kockázatot, 

amelyek nem tartják tiszteletben az európai értékeket. Ezért a tagállamokkal egyetemben fokoznunk kell a K+F-

finanszírozást, növelnünk kell az induló innovatív vállalkozásoknak és kkv-knak nyújtott támogatásunkat – 

például növekedésfinanszírozás és agilis közbeszerzés révén –, és elő kell mozdítanunk az uniós alapú 

technológiák használatát.   

  

Kinevezésem esetén az lesz a célom, hogy jelentősen csökkentsük technológiai függőségünket. Kritikus 

függőségeinknek és technológiai hiányosságainknak a már tavaly megkezdett, valamint az uniós stratégiai 

eszközök és infrastruktúrák kritikus fontosságú ellátási láncainak a Kritikus Technológiák Európai 

Megfigyelőközpontja által támogatott alapos értékelése alapján intézkedéseket javasolnék az említett 

hiányosságok megszüntetésére. Gondoskodnék róla, hogy a kritikus technológiák kockázatértékelése – beleértve 

a fejlett félvezetőkkel, a mesterséges intelligenciával, a kvantum- és a biotechnológiával kapcsolatban már 

megkezdett kockázatelemzéseket is – továbbra is a gazdasági biztonsági megfontolások részét képezze, és olyan 

konkrét intézkedésekhez vezessen, amelyek prioritásként kezelik a hasonlóan gondolkodó partnereinkkel folytatott 

együttműködést.   

  

Kiberbiztonsági szempontból az EU technológiai szuverenitása azt jelenti, hogy erős, megbízható európai 

kiberbiztonsági és -védelmi iparral rendelkezünk, amely képes biztonsági megoldásokat nyújtani a kritikus 

fontosságú digitális infrastruktúránknak. Ez alatt azt értem, hogy kerülni kell az egy-egy beszállítótól való kritikus 

függőséget, és uniós szinten elfogadott biztonsági kockázatértékelések alapján kockázatmentesíteni kell ellátási 

láncunkat a nagy kockázatú beszállítóktól – többek között azáltal, hogy együttműködünk a tagállamokkal az 

5G eszköztár végrehajtásának eredményes érvényesítése érdekében. Idetartozik továbbá az, hogy piaci 

bevezetésekor a dolgok internetéhez csatlakoztatott egyik eszközünknek sem lehet ismert sebezhetősége, továbbá 

üzleti és fogyasztói felhasználás céljára biztonságosnak kell lennie. Ennek eléréséhez már most szilárd és átfogó 

kiberbiztonsági kerettel rendelkezünk. 

  

Az EU technológiai szuverenitása felöleli a teljes technológiai fejlesztési ciklust, az alapkutatástól az ipari-

kereskedelmi hasznosításig, a főbb technológiák saját K+F, fejlesztési és telepítési kapacitásainkkal történő 

fejlesztésén át a fontosabb nyersanyagokhoz való hozzáférésig és azok újrafeldolgozásáig. Kinevezésem esetén 

kiemelten együtt fogok működni a jólétért és iparstratégiáért felelős ügyvezető alelnökkel a kulcsfontosságú 

készletek biztosítása érdekében.   

  

Az EU Digitális évtized 2030 szakpolitikai programjának mind a célkitűzései (kimondottan a „digitális 

szuverenitás”), mind a célértékei (különösen a gigabites hálózati összekapcsoltság, a félvezetőgyártás, a 

peremcsomópontok száma, a mesterséges intelligencia és a számítási felhő elterjedése, az IKT-szakemberek 

száma, illetve az egészségügy és a közigazgatás digitalizációja terén) már most is hozzájárulnak az EU 

technológiai szuverenitásának és versenyképességének megvalósításához. Az előrehaladás nyomon követéséről a 

digitális évtized helyzetéről szóló 2025. és 2026. évi jelentés tartalmaz majd beszámolót, és a megvitatására is sor 

kerül az Európai Parlamenttel és a tagállamokkal. A digitális évtized céljainak legkésőbb 2026. június 30-ig 

esedékes felülvizsgálata lehetőséget nyújt a célkitűzések, célértékek és fő teljesítménymutatók kiegészítésére vagy 

átdolgozására annak érdekében, hogy azok az EU technológiai szuverenitásának megvalósítását is tükrözzék. 
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Erősebb kapacitásokat kell kialakítanunk számos élvonalbeli technológia – például a mesterséges intelligencia, a 

fejlett félvezetők, a kvantum- és a szuper-számítástechnika, a felhőalapú és pereminformatika, az űrtechnológia, a 

kiberbiztonság, a dolgok internete és a genomika – terén.   

  

A mesterséges intelligencia a jövőbeli versenyképességünk központi eleme lehet. Amennyiben a Parlament 

megerősít tisztségemben, kidolgozom a mesterséges intelligencia alkalmazásának ösztönzésére vonatkozó 

stratégiát, amelynek központi eleme lenne az új MI-megoldások vezető iparágainkban és a közigazgatásban 

történő gyors bevezetése. Ez elősegítené a mesterséges intelligencián alapuló innovációt, támogatva az 

MI-modellek fejlesztését és bevezetését az európai (többek között egészségügyi, energia-, robotikai, feldolgozó-, 

űr- és védelmi) iparban és a közszférában. 

  

Ezzel párhuzamosan a mesterségesintelligencia-gyárakra irányuló kezdeményezéssel elősegíteném az 

élvonalbeli szuper-számítástechnikai kapacitásba történő beruházást. E kezdeményezés keretében arra törekszem, 

hogy megteremtsük a feltételeket a mesterséges intelligenciával foglalkozó induló vállalkozások és kkv-k, 

valamint a tágabb értelemben vett ökoszisztéma számára a nagy európai MI-modellek fejlesztéséhez. 

A mesterségesintelligencia-gyárak a szuperszámítógépeink meglévő, világszínvonalú hálózatára épülnének. 

Célom az lenne, hogy a Bizottság megbízatásának első 100 napján belül legalább öt MI-gyár jöjjön létre 

Európában, és ez hivatali időm során hasonló ütemben folytatódjon. Végezetül az induló innovatív 

vállalkozásokért, kutatásért és innovációért felelős biztossal együttműködve létrehoznám a mesterséges 

intelligenciával foglalkozó európai kutatási tanácsot, amely a mesterséges intelligenciára vonatkozó szélesebb 

körű stratégia kulcseleme.  

 

Hasonlóképpen, a félvezetőkhöz nagyratörő beruházásokra van szükség, és ahhoz, hogy kevésbé függjünk a külső 

szereplőktől, gyárakat kell építenünk, és Európában kell termelnünk. A csiprendelet már mintegy 80 milliárd eurót 

vonzott Európában „a maguk nemében első”, azaz olyan projektekbe, amelyek számos ellátásbiztonsági feltételt 

teljesítenek, és az egész EU-ban pozitív tovagyűrűző hatásokat eredményeznek. Európának azonban fokoznia kell 

erőfeszítéseit annak érdekében, hogy elérje a 20%-os piaci részesedésre vonatkozó célját, s így a fejlett félvezető-

technológiák terén jó pozícióba kerüljön. Az lenne a célom, hogy olyan fejlett kísérleti gyártósorokba való 

beruházással segítsem vállalatainkat a laboratóriumi kidolgozás és a gyártás közötti szakadék áthidalásában, 

amelyek az ellátási lánc egészében összefogják a kutatási és az ipari szereplőket – az alapanyagoktól a 

berendezéseken át a gyártásig és csomagolásig. Egy felhőalapú tervezési platformot is elindítok annak 

biztosítására, hogy induló vállalkozásaink az innovatív csipek tervezéséhez szükséges összes eszközzel 

rendelkezzenek. Végezetül az erős és kiegyensúlyozott nemzetközi együttműködés elengedhetetlen lesz ahhoz, 

hogy további beruházásokat vonzzunk Európába, és gondoskodjunk az ellátásbiztonságunkról. Arra törekszem, 

hogy biztosítsam a csiprendelet eredményes végrehajtását az olyan uniós félvezető-feldolgozási kapacitások és 

kísérleti gyártósorok fejlesztésének támogatásához, amelyek megfelelnek a stratégiai ágazatok – többek között a 

kiemelt uniós űrpolitikai kezdeményezések, valamint az uniós űr- és védelmi ipar – sajátos követelményeinek. 

  

A kvantum-számítástechnika olyan fejlettségi szintre ért, amely lehetővé teszi a gyakorlati alkalmazását a 

számítástechnikában, az érzékelésben és az alkalmazásokkal való biztonságos kommunikációban – az orvosi 

diagnosztikától kezdve a feltörhetetlen kommunikációs hálózatokon és a nagy MI-modellek gyors tanításán át a 

szuperérzékeny érzékelő eszközökig. Az EU szuverenitása, versenyképessége és védelmi kapacitása 

szempontjából stratégiai jelentőséggel bír. Jelölésem megerősítése esetén együtt fogok működni a tagállamokkal 

és a főbb ipari szereplőkkel, hogy felgyorsítsuk az uniós kvantum-ökoszisztéma fejlesztését, és serkentsük a 

kvantumtechnológia ipari hasznosításába történő beruházást. E célból a kvantumcsipekkel – a 

kvantumtechnológiák és a gyorsan növekvő kvantumpiac nélkülözhetetlen alkotóelemével – is foglalkoznék, és a 

kvantumcsipekre vonatkozó hosszú távú uniós tervet terjesztenék elő.   

 

Jelölésem megerősítése esetén az európai hálózati összekapcsoltság javítására is kiemelt figyelmet fordítok, mivel 

ez a versenyképességünk központi eleme, és a fent említett technológiák elengedhetetlen támogató eszköze. 

A hálózati összekapcsoltság lehetővé teszi számunkra az adatok érdemi felhasználását, például MI-modellek 

tanításához. E tekintetben azon fogok munkálkodni, hogy a dolgok internetét széles körben alkalmazzák alapvető 

eszközként, s így versenyképesebbé váljon az európai ipar és mobilitás. Gondoskodni fogok arról is, hogy a dolgok 

internete a környezet javát szolgálja – különösen az erőforrás-hatékonyságot a vízellátási, precíziós gazdálkodási 

és hasonló területeken. Ahhoz, hogy a dolgok internete a lehető legjobban kihasználható legyen, az EU-nak teljes 

mértékben el kell köteleznie magát a 6G mellett. 

 

Általában véve a növekvő geopolitikai feszültségek és különösen Oroszország Ukrajna elleni agressziós háborúja 

rávilágít, hogy Európának autonómnak kell lennie a konnektivitás terén. Jelölésem megerősítése esetén azon fogok 

munkálkodni, hogy megerősítsük Európa stratégiai autonómiáját az űriparban, többek között a tagállamok 
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biztonságos kormányzati kommunikációjához nélkülözhetetlen IRIS² műholdas szolgáltatások biztonsága, 

integritása és rezilienciája szempontjából kritikus fontosságú beszállítók tekintetében. Az IRIS² a legkorszerűbb 

műholdas technológiák fejlesztésével támogatja az európai ipar versenyképességét, ami az egész ágazat, különösen 

a kkv-k javát szolgálja. Ez lehetővé teszi, hogy Európa megőrizze vezető szerepét az űriparban. 

  

A beruházásokon túl a meglévő szabályaink koherens és egymást kiegészítő végrehajtása is kulcsfontosságú az új 

lehetőségek megnyitásához. Más biztosokkal együttműködve arra törekszem, hogy megkönnyítsem a digitális 

szabálykönyvünknek való megfelelést, különös figyelmet fordítva az induló és a növekvő innovatív 

vállalkozásokra gyakorolt hatásra. 

  

Célunk olyan technológiák kifejlesztése, amelyek erősítik és javítják az emberi képességeket, és az európai 

értékekre alapozva érjünk el eredményeket. Ez versenyelőnyt jelenthet a „Made in EU” digitális termékeknek és 

szolgáltatásoknak. Olyan biztonságos, megbízható és emberközpontú technológiákba kell beruháznunk, amelyek 

tükrözik az európai értékrendet, és megóvják az európai szociális modellt és polgáraink biztonságát. Mivel a 

technológiák folyamatosan gyors ütemben fejlődnek, elengedhetetlen, hogy továbbra is nagy hangsúlyt fektessünk 

az emberközpontúságra, amelynek – a fenntarthatósággal és a rezilienciával együtt – a digitális innovációink és az 

általunk bevezetett szabályok középpontjában kell állnia. 

  

Egyeztetni fogok a tagállamokkal és az érdekelt felekkel, és szorosan együttműködöm majd a jólétért és 

iparstratégiáért felelős ügyvezető alelnökkel a nemzetközi szabványosítás stratégiai megközelítésének támogatása, 

az EU versenyképességének, biztonságának, stratégiai autonómiájának és az uniós értékrend előmozdítására való 

képességünk biztosítása érdekében. Ehhez kétoldalú kapcsolat esetén a digitális partnerség adta lehetőségeket, 

többoldalú viszonyban pedig a G7- és a G20-csoport, valamint nemzetközi szervezetek, például az OECD és az 

ENSZ fórumát venném igénybe. Aktívan együttműködnék a hasonlóan gondolkodó partnerekkel annak érdekében, 

hogy nemzetközi szinten előmozdítsuk mind az uniós digitális szabványokat, mind pedig a közös értékeinket és 

érdekeinket (pl. a magánélet védelmét, az adatvédelmet és az emberi jogokat) tiszteletben tartó nemzetközi 

digitális szabványokat. 

  

Arra törekszem, hogy felgyorsítsam a határon átnyúló projektekbe és technológiákba történő beruházásokat a 

digitális közszolgáltatásoknak a tagállamok közötti interoperabilitásának megerősítése érdekében, biztosítva a 

közszolgáltatások zavartalan és biztonságos működését. Szabályozói tesztkörnyezetek, több országra kiterjedő 

projektek és hasonló eszközök használatával innovatív megoldásokat fejlesztenénk ki, tesztelnénk és vezetnénk 

be Európában, hogy a közigazgatások megfeleljenek a digitális korban támasztott elvárásoknak. 

  

Együtt fogok működni más biztosokkal a külföldi befektetések Európába vonzása, a megfelelő szabályozási 

környezet biztosítása, a szakképzett munkaerő és a műszaki szakértelem fejlesztésének előtérbe helyezése, a 

magántőkéhez való hozzáférés javítása és az innováció előmozdítása érdekében.   

  

Összefoglalva, a technológiai szuverenitás és versenyképesség eléréséhez a tagállamokkal összehangolt 

erőfeszítésekre van szükség. Elengedhetetlen hozzá az uniós szintű koordináció, az erőforrások összevonása, a 

nagyszabású beruházások és az előrelépésre irányuló közös akarat. 

  

 

5. Milyen tervei vannak a digitális infrastruktúrával és a földrajzi területek közötti minőségi konnektivitáshoz való 

hozzáféréssel kapcsolatban? Hogyan kívánja végrehajtani az Európa digitális infrastrukturális igényeiről szóló 

fehér könyvben foglalt javaslatokat? Mi a véleménye a fehér könyvben és a hálózati díjakról szóló Draghi-

jelentésben megfogalmazott ajánlásokról? Milyen intézkedéseket tervez a gigabites konnektivitás javítása, az 5G 

kiépítésének kiterjesztése, a rézről az optikai szálra való teljes átállás 2030-ig történő biztosítása, valamint a 

magánszektor hálózatfejlesztésbe történő beruházásainak ösztönzése érdekében? Hogyan tervezi kezelni a 

digitális infrastruktúra energiával kapcsolatos szempontjait? Ön szerint milyen intézkedésekre van szükség a 

kiberreziliencia és -biztonság EU-szerte valamennyi területen történő megerősítéséhez? Hogyan fogja fokozni a 

biztonsági és védelmi ipar versenyképességét az európai védelmi unióval összefüggésben? 

A nagyon nagy kapacitású vezetékes és vezeték nélküli hálózati lefedettség terén lemaradtunk a versenytársaink 

mögött. A lemaradás behozásához összehangolt uniós szintű fellépésre van szükség, többek között a beruházások 

terén is. Különös kihívást jelent az „önálló 5G” hálózati architektúra, amely az ipari felhasználáshoz kiemelten 

fontos, és továbbra is jelentős digitális szakadék tátong az EU városi és vidéki területei között. Fokoznunk kell a 

beruházásokat annak érdekében, hogy 2030-ra elérjük a digitális évtized szakpolitikai program konnektivitási 

céljait, és kialakítsuk a jövő digitális szolgáltatásaihoz szükséges hálózatokat. Amennyiben az Európai Parlament 

megerősít tisztségemben, megteszek minden tőlem telhetőt annak érdekében, hogy az EU elérje a 2030-ra kitűzött 
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konnektivitási célokat, és biztonságos, gyors és megbízható hálózati összekapcsoltságot biztosítson, amely 

gazdaságunk és társadalmunk gerincét képezi.  

  

Kinevezésem esetén az egyik fő prioritásom a digitális hálózatokról szóló jogszabály kidolgozása lesz. Ez elősegíti 

a biztonságos, nagy sebességű, vezetékes és vezeték nélküli széles sávú szolgáltatások térnyerését, támogatva a 

versenyképességet és a fogyasztók számára megfizethető, minőségi szolgáltatásokat, ugyanakkor figyelembe véve 

a Bizottság „Hogyan lehet megfelelni Európa digitális infrastrukturális igényeinek?” című fehér könyvében 

ismertetett technológiai tendenciákat és biztonsági szempontokat. A jövőbeni jogszabálynak – amely minden 

szakpolitikai döntést szilárd hatásvizsgálatra alapoz – csökkentenie kell az üzemeltetők adminisztratív terheit, és 

ösztönzőket kell teremtenie az infrastrukturális beruházások és az új üzleti tevékenységek, például a 

pereminformatika terén. A fogyasztók érdekei szintén védelmet igényelnek, továbbá figyelembe kell venni az 

egyes tagállamok egyedi helyzetét.   

  

A Draghi-jelentés ajánlásai nyomán aktív megbeszéléseket folytatnék az egységes elektronikus hírközlési piac 

kiteljesítési módjáról. Megoldásokat keresnék az új generációs hálózatok spektrumának integráltabb uniós szintű 

irányítására. Az 5G-s frekvenciaárverések késedelme negatív hatást gyakorolt Európa versenyképességére, és el 

kell kerülnünk, hogy ez újra megtörténjen. A hálózati gazdaságban egyre több szereplő működik, és élénk vita 

zajlik, amelyet nem szabad egyszerűen a hálózathasználati díjakról folytatott vitára szűkíteni. Arról kell szólnia, 

milyen szerepet töltenek be a különböző szereplők a méltányos és egyenlő versenyfeltételeken alapuló, élénk és 

innovatív kommunikációs ökoszisztémában. Érdekes javaslatok születtek, beleértve a Draghi-jelentésben és az 

Európa digitális infrastrukturális igényeiről szóló fehér könyvben javasolt megközelítéseket. Emellett számos 

észrevétel érkezett a fehér könyv közzétételét követő nyilvános konzultáció során, amelyeket figyelmesen 

tanulmányozni fogok, és minden érdekelt féllel párbeszédet folytatok a témában. A javaslattétel során vezérelvem 

az uniós polgárok érdekeinek védelme, valamint a versenyképesség és a beruházások előmozdítása. 

 

Előrelépést kell elérnünk a rézvezetékes hálózatok üzemen kívül helyezése terén is, ami ösztönözné az optikai 

szálas hálózatok telepítését, és biztosítaná, hogy több erőforrás álljon rendelkezésre az 5G hálózatok kiépítéséhez. 

Ez összhangban lenne a digitális évtized szakpolitikai program 2030-ra kitűzött céljaival, különösen a mindenki 

számára elérhető gigabites konnektivitással, és megfelelne a hosszú távú fenntarthatósági céloknak, mivel az 

optikai szál kevésbé energiaigényes, és lehetővé teszi a hatékonyabb, környezetbarátabb szolgáltatások 

elterjedését. Ugyanakkor biztosítékokra van szükség, amelyek garantálják, hogy a kiszolgáltatott helyzetben lévő 

végfelhasználóknak ne szűnjön meg az internetkapcsolata. 

  

Különös figyelmet kívánok fordítani annak feltárására is, miként ösztönözhető az alacsony energiaigényű digitális 

infrastrukturális megoldásokkal – többek között a hűtéssel, az energiahatékony processzorokkal és a fenntartható 

hálózati infrastruktúrával – kapcsolatos kutatás. Az MI-megoldások fontos eszközként járulhatnak hozzá az IKT-

ágazat nagyobb energiahatékonyságának eléréséhez. 2022-ben a Bizottság cselekvési tervet fogadott el az 

energiarendszer digitalizálására, amelynek teljes körű végrehajtása folyamatban van, máris jelentős sikerrel. 

Bevezetett például egy olyan rendszert, amelynek keretében az adatközpontok közzéteszik energia- és 

vízfogyasztásukat. Jelölésem megerősítése esetén támogatnám az energiaügyért és lakhatásért felelős biztost az 

adatközpontok minősítési és címkézési rendszerének létrehozása, valamint az új adatközpontok teljesítményére 

vonatkozó minimumkövetelmények bevezetése terén. Együttműködnénk annak érdekében is, hogy javítsuk az 

adatközpontok energiarendszerrel való integrációját, a hő-újrafelhasználásra összpontosítva és rugalmassági 

szolgáltatásokat nyújtva a villamosenergia-hálózat számára. 

  

Kinevezésem esetén törekedni fogok a távközlési hálózatok fenntarthatóságára vonatkozó magatartási kódex 

létrehozására is, és támogatni fogom kollégáimat a számítógépek energiacímkézési rendszerének kidolgozásában, 

valamint a számítógépek és szerverek környezettudatos tervezésére vonatkozó követelmények felülvizsgálatában. 

Ami a tágabb biztonsági portfólió központi elemét jelentő kiberbiztonságot illeti, igyekeznék előmozdítani a 

társadalom egészére kiterjedő, beépített kiberbiztonsági programot. Kiemelt figyelmet fordítanék a kritikus 

szervezetek kiberbiztonságára (NIS 2) és a termékbiztonságra (a kiberrezilienciáról szóló jogszabály) vonatkozó 

új jogi aktusok innovatív és vállalkozásbarát módon történő végrehajtására és érvényesítésére. Együttműködnék a 

hatóságokkal és az iparági szereplőkkel a kiberbiztonsági érettség fokozása, valamint a felderítési és reagálási 

képességek megerősítésébe való beruházás érdekében, mivel a kiberbűnözők és a zsarolóvírus-maffia ellen 

összehangolt és határozott fellépésre van szükség. 

  

A kiberrezilienciáról szóló jogszabály globális változást hoz a kiberbiztonság terén, és jelentősen csökkenteni 

fogja az összekapcsolt termékeknek azon sebezhető pontjait, amelyeket rosszindulatú szereplők kémkedés, kártevő 
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programok előzetes elhelyezése és a rendszerek megzavarása céljából használnak ki. Továbbra is támogatni fogom 

kritikus fontosságú szervezeteinket és termékbiztonsági jövőképünket Európában és Európán kívül, és azon fogok 

munkálkodni, hogy globális vezető szerepet töltsünk be a kiberbiztonsági szabványokat illetően. 

  

Amennyiben a Parlament megerősíti a jelölésemet, arra fogok törekedni, hogy egyszerűsítsük és bővítsük a főbb 

európai kiberbiztonsági infrastruktúrákat és képességeket a helyzetismeret és a reagálási kapacitások javítása 

érdekében. Ennek során nagy hangsúlyt fektetnék a kettős felhasználású termékekre és a polgári-katonai 

együttműködésre, különös tekintettel az ellátási láncaink biztonsági kérdéseire, a megfelelő tanúsítási 

keretrendszerrel kezdve. Biztosítanunk kell, hogy a védelmi ágazat azonnal reagáljon a kibertér gyors technológiai 

fejlődésére, a jelenleg kidolgozás alatt álló uniós kibertechnológiai ütemtervre építve. Olyan környezet 

kialakítására törekszem, amelyben a vállalkozók és az innovátorok kifejleszthetik és forgalmazhatják az égetően 

szükséges kibervédelmi eszközöket – elismerve, hogy az uniós kiberbiztonsági innováció java részét induló 

vállalkozások és kisvállalkozások fejlesztik. Emellett integrált innovációs pályát dolgoznék ki az ezen a területen 

tevékenykedő európai induló vállalkozásoknak fejlődésük támogatása, valamint a dinamikus és diszruptív polgári-

katonai kiberbiztonsági ökoszisztéma előmozdítása érdekében.   

Kinevezésem esetén folytatni fogom a meglévő biztonságos transzeurópai hálózatok korszerűsítésére és újak 

létrehozására irányuló erőfeszítéseket, összekapcsolva a tagállamokat, az európai intézmények ügynökségeit és 

szerveit, valamint más érdekelt feleket, így fokozva az átjárhatóságot és a kiberrezilienciát az európai közszférát 

érintő, határon átnyúló digitális interakciókban. 

Műveleti és fenyegetésészlelési téren a kiberszolidaritásról szóló jogszabály alapján létrehozandó polgári 

kiberbiztonsági figyelmeztető rendszerre fogok építeni. A mesterséges intelligencián alapuló uniós kiberközpont-

infrastruktúrával erősíthetjük a támadások nehezen észlelhető jeleinek európai felderítési képességét, így 

javíthatjuk kritikus polgári vagy védelmi infrastruktúráink felkészültségét. Ezt a védelemért és űrpolitikáért felelős 

biztosnak a tagállamokkal közösen, a kibervédelem érdekében végzett munkájával párhuzamosan kell folytatni. 

  

A tenger alatti kábelinfrastruktúrák az interkontinentális forgalom 99%-át bonyolítják, és nélkülözhetetlenek 

Európa biztonsága és globális versenyképessége szempontjából. Együtt fogok működni a tagállamokkal a 

kockázatok és a lehetséges kockázatcsökkentő intézkedések – köztük a szabványok – azonosítása érdekében, és 

továbbra is támogatom a tenger alatti kábelek telepítését. 

  

Ami a biztonsági és védelmi ipar versenyképességének fokozását illeti, az európai védelmi ipari felkészültség 

megvalósítása az ipari bázisunkba való fokozott beruházást, kutatás-fejlesztést, valamint több együttműködést és 

hosszú távú elkötelezettséget igényel. Amint arra az európai védelmi ipari stratégia is rávilágít, évtizedek óta nem 

fektetünk be kellő mértékben védelmi ipari apparátusunkba. Védelmi beszerzéseink több mint fele az Unión kívüli 

védelmi beszállítóktól származik, az EU-n belüli kereskedelmi forgalom pedig csak csekély mértékben nőtt az 

uniós védelmi piac jelentős növekedésével összevetve. Az Európai Védelmi Alapot kiegészítő európai védelmi 

ipari stratégia és európai védelmi ipari program számos ösztönzőt javasol e tendenciák megfordítására, és a valódi 

egységes védelmi piac megvalósításának irányába mutat. Ezek az intézkedések megnyitják az utat az európai 

védelmi unió felé. A tagállamoknak jobban együtt kell működniük, és többet kell beruházniuk – szintén 

együttműködésben – az európai iparba. Azonosítanunk kell továbbá a határon átnyúló együttműködés fennmaradó 

akadályait, ami egyszerre szolgálja az európai védelmi technológiai és ipari bázis versenyképességét, valamint a 

tagállamok fegyveres erőinek igényeit. 

  

Kinevezésem esetén az Unió külügyi és biztonságpolitikai főképviselőjével és a Bizottság alelnökével, valamint a 

védelemért és űrpolitikáért felelős biztossal együtt fogom irányítani a védelmi ipari versenyképességünknek az 

európai védelmi unió keretében történő fokozására irányuló munkát.  

 

A Belső Piaci és Fogyasztóvédelmi Bizottság kérdése 

6. Mesterséges intelligencia, a felhőszolgáltatásokról és a mesterséges intelligencia fejlesztéséről szóló uniós 

jogszabály 

Melyek lesznek a felhőszolgáltatásokról és a mesterséges intelligencia fejlesztéséről szóló új uniós jogszabályra 

irányuló, bejelentett javaslat fő elvei és célkitűzései, és hogyan tervezi a Bizottság elérni ezeket a célkitűzéseket? 

Hogyan fogja a Bizottság összehangolni a mesterséges intelligenciával kapcsolatos innováció és versenyképesség 

fellendítésére irányuló stratégiai célkitűzést azzal, hogy a fogyasztók és a vállalkozások javára biztosítani kell a 

mesterséges intelligencia megbízhatóságát és biztonságát? Hogyan kívánja előmozdítani az uniós digitális normák 
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és szabványok harmonizált alkalmazását az egységes piacon és nemzetközi szinten, és biztosítani az EU globális 

vezető szerepét a digitális kormányzás terén? 

Jelenleg az uniós vállalkozásoknak csak 8%-a használ mesterséges intelligenciát, vállalatainknak csak 33%-a 

használja a számítási felhőt, és az európai adatközpontok alapterülete az egyesült államokbelinek mindössze 

egyharmadát teszi ki. Ennek következtében óriási termelékenységi szakadék alakult ki az EU hátrányára, mivel 

iparunknak számítási teljesítményre van szüksége az innovációhoz, különösen az MI terén. A hagyományos 

felhőinfrastruktúra központi szerepet játszik abban, hogy a mesterségesintelligencia-modelleket 

(szuperszámítógépek segítségével történő) betanításukat követően a konkrét felhasználási esetekre szabják. 

Az európai számításifelhő-piacot azonban néhány, gyakran tengerentúli, hiperskálájú szolgáltató uralja, amely 

masszív infrastruktúrájának és domináns MI-szoftvereszközeinek köszönhetően a kialakulóban lévő 

mesterségesintelligencia-piac kulcsfontosságú szereplője is.   

  

Ennek az ipari kihívásnak a kezeléséhez – amennyiben megerősítenek tisztségemben – a mesterséges 

intelligencia és a számítási felhő fejlesztéséről szóló jogszabályt fogok előkészíteni, amely az összes érdekelt 

fél bevonásával készített, teljes körű hatásvizsgálaton alapul. A jogszabálynak egy átfogóbb stratégia részét kell 

képeznie: a mesterségesintelligencia-gyárakra irányuló kezdeményezéssel együtt ez biztosítaná az európai MI-

innovátorok számára égetően szükséges számítási teljesítményt. A stratégia további eleme lenne egyfelől a 

mesterséges intelligencia alkalmazásának ösztönzésére vonatkozó stratégia, amely felgyorsítaná az európai 

iparágaknak és a közszolgáltatások nyújtásának a mesterséges intelligencián alapuló átalakítását; másfelől pedig a 

digitális hálózatokról szóló jogszabály, amelynek célja a legkorszerűbb digitális konnektivitási megoldások 

optimális integrálása a teljes ökoszisztémába. 

  

Véleményem szerint a mesterséges intelligencia és a számítási felhő fejlesztéséről szóló jogszabálynak a csipekről 

szóló uniós rendelet ambiciózus nyomdokaiban kell haladnia. Ahogy a csiprendelet foglalkozott a kutatással és 

innovációval, az európai gyártólétesítményekbe történő beruházásokkal és a csipellátás biztonságával, úgy kell a 

mesterséges intelligencia és a számítási felhő fejlesztéséről szóló jogszabálynak foglalkoznia azzal, miként lehet 

fenntartani az MI-betanítási modellek élénk ökoszisztémáját, és Európa-szerte serkenteni a beruházásokat a 

számítástechnikai infrastruktúrába és az adattárolásba, amelynek minden induló innovatív vállalkozás, kkv és más 

ipari szereplő rendelkezésére kell állnia. 

  

A mesterséges intelligencia és a számítási felhő fejlesztéséről szóló jogszabály első célkitűzése az lenne, hogy 

a természeti erőforrások felhasználásának minimalizálása érdekében előmozdítsa az energiahatékony 

számítástechnikai architektúrák és az áttörést jelentő megoldások fejlesztését. A fenntartható technológiájú 

számítási felhő és adatközpontok nélkülözhetetlenek Európa számára, és potenciális versenyelőnyforrást 

jelentenek. Kinevezésem esetén elő fogom mozdítani az együttműködésen alapuló MI-betanítási modelleknek a 

stratégiai iparágak főbb érdekeltjeinek bevonásával történő alkalmazását is, különösen a versenyhelyzetet 

megelőző szakaszban. Sokkal több európai szereplőnek kellene belépnie a piacra. 

  

Másodszor, a jogszabálynak elsőbbséget kell biztosítania a „maguk nemében elsőnek” tekinthető felhőalapú és 

MI-létesítményekbe történő nagyszabású beruházásoknak, például a fenntarthatóság és a felhőalapú 

számítástechnika innovatív formái – többek között a felhőalapú pereminformatika telekommunikációs ágazatban 

való alkalmazása – kapcsán. Fontos továbbá, hogy a felhőt valódi infrastruktúra-kontinuumnak tekintsük, 

amelyben a központosított hagyományos felhőinfrastruktúrák összekapcsolódnak a szuperszámítógép-

hálózatunkkal, és elosztott peremcsomópontokkal és távközlési infrastruktúrával egészülnek ki. 

  

Harmadszor, foglalkoznunk kell az ellátásbiztonsággal és a felhőszolgáltatások kiberbiztonságával. Mindannyian 

sok adatunkat bízzuk felhőszolgáltatásokra. A felhőalapú infrastruktúrákon futó alkalmazások gyakran jelentenek 

belépési pontot üzleti informatikai rendszerekhez és adatokhoz. Ezért kinevezésem esetén gondoskodni fogok az 

Európában kínált felhőszolgáltatások magas szintű kiberbiztonságáról, hogy polgáraink és vállalkozásaink 

bízhassanak abban, hogy adataik biztonságban vannak a felhőben való tárolás során.  

  

Ami az MI-alapú innovációnak a mesterséges intelligencia megbízhatóságával és biztonságával való 

összehangolását illeti, a kettő nem mond ellent egymásnak: a mesterséges intelligencia iránti bizalom és a kiváló 

MI ugyanannak az éremnek a két oldala.  A mesterséges intelligenciáról szóló rendelet védőintézkedéseket vezet 

be annak érdekében, hogy Európában a mesterséges intelligencia emberközpontú, megbízható és biztonságos 

legyen. Ugyanakkor célzott kockázatalapú megközelítést követ, és egységes, egyértelmű szabályrendszert hoz 

létre a tagállamokban. Azáltal, hogy kivételeket biztosít a kutatási és támogatási eszközökre – például a 

szabályozói tesztkörnyezetekre –, teret enged az innovációnak a mesterséges intelligencia területén. Annak 
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érdekében, hogy a mesterséges intelligenciáról szóló rendelet megvalósíthassa e kettős célkitűzést, prioritásként 

kezelném az időben történő és kiszámítható végrehajtást.  

  

Az EU megfelelő helyzetben van ahhoz, hogy vezető szerepet töltsön be a globális digitális kormányzás terén, 

mivel a világon elsőként mi fogadtunk el olyan átfogó szabályrendszert, amely nemcsak a mesterséges 

intelligenciára, hanem a digitális szolgáltatásokra és platformokra is vonatkozik. Jelölésem megerősítése esetén 

továbbra is aktívan elő kívánom mozdítani az emberközpontú és megbízható mesterséges intelligenciára 

vonatkozó uniós megközelítést, szorgalmazva a mesterséges intelligencia felelős kezelését a globális fórumokon 

és a főbb nemzetközi partnereinkkel kialakított kétoldalú partnerségekben.  Úgy vélem, hogy az EU-nak továbbra 

is vezető szerepet kell betöltenie a globális digitális kormányzás terén, világszerte előmozdítva emberközpontú 

jövőképünket és közös európai értékrendünket, amelyen szabályaink alapulnak. 

Ezért arra törekszem, hogy tovább fokozzuk az uniós tagállamok közötti koordinációt az ENSZ-ben, az 

Internetirányítási Fórumon, más releváns nemzetközi fórumokon és technikai szervezeteken, például a Bejegyzett 

Nevek és Számok Internetszervezetén belül. 

Végül pedig: nincs vesztegetni való időnk a szabványok bevezetése terén. A mesterséges intelligenciáról szóló 

rendelet új jogi rendelkezései alapján az egységes piacon működő európai és Európán kívüli vállalatoknak műszaki 

szabványokra lesz szükségük. Gondosan megvizsgálnám, hogy a Bizottság hogyan tudja ezeket megvalósítani, 

lehetőleg a meglévő szabványosítási rendszeren belül. Meggyőződésem, hogy amint rendelkezésre állnak a 

rendeletet támogató műszaki szabványok, az világszerte kihat a digitális kormányzás alakulására. 

7. A digitális szolgáltatásokról szóló rendelet és a digitális piacokról szóló rendelet, valamint az online 

platformok negatív hatásai 

Melyek lesznek a digitális szolgáltatásokról szóló rendelet és a digitális piacokról szóló rendelet végrehajtásával 

kapcsolatos prioritásai, és hogyan fog hatékony, átlátható és gyors végrehajtási mechanizmusokat biztosítani? 

Hogyan fog a Bizottság eleget tenni az egyszerűsítésre és az adminisztratív terhek csökkentésére irányuló 

felhívásnak? Képes lesz-e a Bizottság elegendő erőforrást fordítani a végrehajtásra? Hogyan tervezi kezelni az 

olyan káros online gyakorlatokat, például a sötét megoldások vagy a függőséget okozó tervezési megoldások, 

amelyek hatással vannak az emberekre, különösen a gyermekekre és a kiskorúakra, és az ő mentális egészségükre? 

Végezetül milyen konkrét intézkedéseket fog tenni az internetes zaklatás elleni küzdelem érdekében? 

A digitális szolgáltatásokról szóló rendelet és a digitális piacokról szóló rendelet a platformszabályozás hatékony 

új eszközei. Végrehajtásuk első évét követően úgy vélem, hogy viszonylag zökkenőmentesen működnek, a 

szükséges másodlagos jogszabályokkal kapcsolatos munka jól halad, a csoportok megalakultak, és számos 

vizsgálat indult vagy már olyan döntésekhez vezetett, amelyek kihatnak az online platformok EU-n belüli 

üzemelésére. Kinevezésem esetén erre kívánok alapozni, és biztosítani szeretném, hogy a Bizottság ezen a 

területen olyan elsődleges szabályozó hatósággá fejlődjön, amely gondos figyelemmel és gyorsan, szabályainkkal 

összhangban, a jogszerű eljáráshoz fűződő jogok teljes körű tiszteletben tartása mellett és valamennyi érdekelt fél 

számára átlátható módon jár el. 

  

Ami a digitális szolgáltatásokról szóló rendelet végrehajtását illeti, négy területre összpontosítanék: a kiskorúak 

online védelmére; az e-kereskedelemre és az online piactereken forgalmazott nem megfelelő árukra; a jogellenes 

online tartalomra, beleértve az ilyen tartalom algoritmusok által felerősített terjedését; valamint az információk 

integritásának tágabb problémájára a választásokkal összefüggésben, biztosítva a szinergiákat az új 

demokráciapajzzsal. 

  

A digitális piacokról szóló rendelet esetében – amelynek célja az egyenlő versenyfeltételek és a tisztességes 

verseny biztosítása – három fontos területet helyeznék előtérbe, szorosan együttműködve a tiszta, igazságos és 

versenyképes átmenetért felelős ügyvezető alelnökkel: a zárt ökoszisztémák megnyitását, legyen szó operációs 

rendszerekről, böngészőkről vagy online piacterekről; választási lehetőség nyújtását a fogyasztók számára, hogy 

visszavehessék az irányítást a nagy digitális vállalatok által uraltnak érzett környezetben; valamint annak 

biztosítását, hogy az adatok az őket előállítóké, ne pedig azoké legyenek, akik a legjobban ki tudják használni őket.   

  

Amennyiben megerősítenek tisztségemben, szigorú, tényeken alapuló és határozott megközelítést alkalmazok a 

digitális szolgáltatásokról és a digitális piacokról szóló rendeletek végrehajtásával kapcsolatban, továbbá élek a 

társjogalkotók által a Bizottságra ruházott valamennyi végrehajtási hatáskörrel. Ha egy jogsértés közvetlen 

veszélyt jelent polgárainkra, nem riadok vissza az erélyes intézkedéstől. Együtt fogok működni a civil 



 – 13 –   

társadalommal, a kutatókkal és a visszaélést bejelentőkkel is. A bizonyítékok azt mutatják, hogy egyes esetekben 

a szabályozott vállalatok és a jogalkalmazók közötti komoly párbeszéd gyors és hatékony eredményhez vezethet. 

Az online platformoknak – időhúzó taktikák alkalmazása nélkül – be kell tartaniuk az uniós jogszabályokat. 

Kinevezésem esetén kötelezettséget vállalok arra, hogy nyílt és rendszeres párbeszédet folytatok az Európai 

Parlamenttel – különösen a digitális szolgáltatásokról és a digitális piacokról szóló rendeletek végrehajtásával 

foglalkozó, jól bevált munkacsoportokon keresztül –, valamint az érintett bizottságokkal.  

  

Azért, hogy a Bizottság eredményes és hiteles szabályozó hatóság legyen, arra törekednék, hogy a digitális 

szolgáltatásokról szóló rendelet értelmében beszedett díjakból elegendő forrást fordítsunk erre. 

  

Amennyiben az Európai Parlament megerősít tisztségemben, szorosan együtt fogok működni az illetékes 

biztosokkal a sötét megoldások, a függőséget okozó tervezési megoldások és a közösségi média egyéb – különösen 

a kiskorúakra gyakorolt – kedvezőtlen hatásai terén. A digitális szolgáltatásokról szóló rendelet hatékony jogi 

eszköz arra, hogy a hatálya alá tartozó gazdasági szereplők számára a kellő helyen és időben segítsen kezelni 

ezeket a kérdéseket. A TikTok Lite alkalmazással szemben a függőséget okozó tervezés gyanúja kapcsán a 

közelmúltban elért jogérvényesítési siker jó példa arra, hogy a rendelet milyen eredményeket tud elérni – rekordidő 

alatt – az egész EU számára. Az EU-nak, a vállalatoknak és a szakértőknek együtt kell működniük annak 

érdekében, hogy a közösségimédia-vállalatok a biztonságot előtérbe helyező megközelítést alkalmazzanak, amely 

lehetővé teszi, hogy az összes felhasználó biztonságosan folytathasson online tevékenységeket. A TikTok, az X, a 

Facebook és az Instagram ellen a függőséget okozó tervezési megoldásokkal, a sötét megoldásokkal és a kiskorúak 

védelmével kapcsolatban a közelmúltban indított vizsgálatokat határozottan fellépve kell folytatni azért, hogy 

valódi és gyors változást érjenek el, és információkkal szolgáljanak a közösségi média kiskorúakra kifejtett 

hatásával kapcsolatos jövőbeli munkához. Amennyiben más meghatározott szolgáltatásoknál rendszerszintű 

károkozásra utaló bizonyíték merül fel, a Bizottságnak határozott jogérvényesítési intézkedéseket kell hoznia. 

Emellett együttműködnék a demokráciáért, jogérvényesülésért és jogállamiságért felelős biztossal a digitális 

méltányosságról szóló jogszabály kapcsán a sötét megoldások, a függőséget okozó tervezési megoldások, az online 

profilalkotás és más hasonló praktikák elleni megfelelő küzdelem érdekében. 

  

A kiskorúak védelme kiemelten fontos számomra. Jelölésem megerősítése esetén szorosan együttműködnék a 

bűnüldöző hatóságokkal a szükséges bizonyítékok összegyűjtése érdekében. Vezető szerepet vállalnék a 

kiskorúaknak a digitális szolgáltatásokról szóló rendelet szerinti védelmére vonatkozó iránymutatással kapcsolatos 

munkában is, azzal a céllal, hogy azt 2025 nyara előtt véglegesítsük. Az iránymutatásnak meg kell határoznia, 

hogy az online platformok – a digitális szolgáltatásokról szóló rendeletben meghatározott szabályokkal 

összhangban – hogyan fogják biztosítani a kiskorúak magas szintű adatvédelmét, biztonságát és fizikai védelmét. 

Az iránymutatást a magánélet védelmét szolgáló életkor-ellenőrző rendszer bevezetésének kell kísérnie. 

  

Szerepet vállalnék továbbá az egészségügyi és állatjóléti biztos által irányított, a közösségi média jóllétre és 

mentális egészségre gyakorolt hatásairól végzett uniós szintű vizsgálatban is. A vizsgálatnak a gyermekekkel és a 

tanárokkal való együttműködésre, valamint az EU minden részéből érkező magas szintű szakértők tudására kell 

épülnie, hogy együtt alakítsuk ki azt a biztonságos és egészséges digitális környezetet, amelyet gyermekeink 

megérdemelnek. 

  

Ami a politikai iránymutatásokban bejelentett, az internetes megfélemlítés elleni cselekvési tervet illeti, támogatni 

fogom a generációk közötti méltányosságért, ifjúságért, kultúráért és sportért felelős biztos munkáját, hogy az a 

szükséges határozott intézkedéseket eredményezze. A gyermekbarát internetre vonatkozó, 2022-ben elfogadott 

stratégia értékes alapot nyújthat a cselekvési tervhez. Arra is ösztönözném a tagállamokat, hogy jelöljenek ki a 

digitális szolgáltatásokról szóló rendelet szerinti olyan megbízható bejelentőket, akik vagy amelyek bizonyítottan 

szakértelemmel rendelkeznek a kiskorúak védelme terén, beleértve az internetes megfélemlítést is. 

  

Kinevezésem esetén minden erőmmel azon leszek, hogy a Bizottság megvalósítsa az egyszerűsítést és csökkentse 

az adminisztratív terheket ezen a területen. Ez az új biztosi testület összes tagja megbízatásának részét képezi, és 

szükséges ahhoz, hogy javuljon a szabályozás minősége, és biztosítsuk a teljes körű végrehajtást. Tudatában 

vagyok az európai kkv-k és vállalkozások igényeinek, és törekednék arra, hogy – amennyiben lehetőséget találunk 

rá – egyszerűsítsem a digitális szabálykönyvünket. Gondosan megvizsgálnám, hogy nyílik-e lehetőség jogi 

egyszerűsítésre a digitális szolgáltatásokról szóló rendelet 2025. novemberi és a digitális piacokról szóló rendelet 

2026. májusi felülvizsgálatakor. A szóban forgó területre vonatkozó minden új jogszabálynak egyértelműnek kell 

lennie, és ezek nem teremthetnek szükségtelen terheket. Arról is gondoskodnék, hogy a nemzeti jogszabályok ne 

fokozzák a bürokráciát, és ne vezessenek be túlzott követelményeket a szóban forgó, teljes harmonizációs hatású 

eszközök nemzeti jogba való átültetése során. Különös figyelmet fordítanék a digitális szabálykönyvnek az induló 

és a növekvő innovatív vállalkozásokra gyakorolt hatására, biztosítva, hogy végrehajtása során elősegítse a 
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gazdasági fellendülést. Megvizsgálnám továbbá az összes lehetséges digitalizációs eszközt, amellyel 

megkönnyíthető az üzleti közösség számára az uniós szabályoknak való megfelelés.  

 

8. E-kereskedelmi platformok 

Ursula von den Leyen, az Európai Bizottság elnöke azzal a feladattal bízta meg Önt, hogy irányítsa az e-

kereskedelmi platformokkal kapcsolatos, különösen a harmadik országok jelentette kihívások kezelésére irányuló 

munkát annak biztosítása érdekében, hogy a fogyasztók és a vállalkozások hatékony vám-, adó-, biztonsági és 

fenntarthatósági szabályokon alapuló egyenlő versenyfeltételeket élvezzenek. Hogyan kívánja elérni ezeket a 

célkitűzéseket, és különösen melyek a fő problémák, illetve melyek az azok kezelésére szolgáló eszközök és 

intézkedések, különösen akkor, ha a főbb szereplők székhelye harmadik országokban található? Hogyan fog ez 

hozzájárulni az egységes piac működésének javításához és az uniós fogyasztói jogok védelméhez? Hogyan kíván 

együttműködni e feladattal kapcsolatban a biztosi testület többi tagjával és a tagállamok végrehajtó hatóságaival? 

Fel kell lépnünk azokkal az egészségügyi és biztonsági kockázatokkal és környezeti károkkal szemben, amelyeket 

az okoz, hogy harmadik országbeli e-kereskedelmi platformok közvetítésével több milliárd kis csomagot 

szállítanak közvetlenül az uniós fogyasztóknak, valamint hogy az ilyen termékek gyakran nem felelnek meg az 

uniós szabályoknak, különösen ami az eredetiséget és a biztonságot illeti. A politikai iránymutatások világos 

kötelezettségvállalást tartalmaznak az e-kereskedelmi platformokkal kapcsolatos kihívások kezelésére. Biztosként 

vezető szerepet vállalnék ezen a területen, holisztikus megközelítést alkalmazva, amely kiterjed a hathatós vám-, 

adó- és biztonsági ellenőrzések és egyéb nyomon követés vizsgálatára, a fenntarthatósági normákra, a harmadik 

országbeli eladók által online értékesített termékek biztonságának és megfelelőségének javítására, a hatékony és 

összehangolt végrehajtás támogatására, valamint a tisztességes verseny és az egyenlő versenyfeltételek 

biztosítására. Az EU-nak teljes mértékben ki kell használnia a rendelkezésére álló eszköztárat az e-kereskedelmi 

platformok előtt álló kihívások kezelésére. 

  

A digitális szolgáltatásokról szóló rendelet, a piacfelügyeleti rendelet és az általános termékbiztonsági rendelet 

végrehajtása alapvető szerepet játszik majd annak biztosításában, hogy az európai fogyasztóknak online 

értékesítésre kínált termékek megfeleljenek az összes alkalmazandó uniós szabálynak. Elengedhetetlen a 

szabályokat be nem tartó szereplőkkel szembeni szigorú és hatékony jogérvényesítés, a digitális szolgáltatásokról 

szóló rendelet értelmében pedig a vállalatok a globális forgalmuk 6%-áig terjedő bírság kockázatával játszanak. 

Az online piacterek és az online fogyasztóvédelem a rendelet végrehajtásával kapcsolatos egyik prioritás. 

A Bizottság jelenleg bizonyítékokat gyűjt az online piactereket érintő rendszerszintű problémákról, és már a 

hatáskörébe tartozó számos e-kereskedelmi platformmal kapcsolatban kezdett vizsgálatot, többek között a 

tisztességtelen kereskedőkkel és a fogyasztókra ártalmas, illegális termékek terjesztésének kockázatával 

összefüggő gyanú miatt. Kinevezésem esetén erélyesen és gyorsan folytatom ezt az irányvonalat.   

 

A megfelelő végrehajtást támogatnia kell a civil társadalomnak, különösen a fogyasztói szervezeteknek és a nem 

kormányzati szervezeteknek. Az EU-nak zéró toleranciát kell tanúsítania a nem biztonságos termékekkel 

tisztességtelenül kereskedőkkel és a kényszermunkával előállított termékekkel szemben. 

  

A nem biztonságos vagy nem megfelelő termékek azonosításához és az egységes piacra való belépésüknek 

megelőzéséhez a vám- és a piacfelügyeleti hatóságok közötti fokozott együttműködésre is szükség van. 

Gondoskodnék arról, hogy a Bizottság a nemzeti hatóságokkal való folyamatos együttműködésének részeként 

elősegítse ezt, és hogy az uniós és a nemzeti jogérvényesítés eredményesen összekapcsolódjon. A digitális 

szolgáltatásokról szóló rendeletben a kereskedők azonosításával kapcsolatban meghatározott széles körű 

átláthatósági és tájékoztatási kötelezettségeknek, valamint az általános termékbiztonsági rendelet szerinti új 

kiegészítő nyomonkövethetőségi szabályoknak köszönhetően a különböző hatóságok most már meg tudják 

állapítani, hogy ki áll egy adott termék online értékesítése mögött. Ezt és más típusú információkat is fel kell 

használni az eredményes és összehangolt végrehajtás érdekében. A nemzeti piacfelügyeleti hatóságokat abban is 

támogatni kell, hogy közös mintavételt és tesztelést, valamint termékbiztonsági vizsgálatokat szervezzenek az e-

kereskedelmi szereplők jogkövetésének ellenőrzése és javítása érdekében. 

  

Szorosan együttműködnék a demokráciáért, jogérvényesülésért és jogállamiságért felelős biztossal annak 

érdekében, hogy az európai fogyasztók a fogyasztóvédelemre vonatkozó jogszabályi keret eredményes 

végrehajtásának köszönhetően kihasználhassák az etikátlan gyakorlattal szemben védett digitális technológiákban 

rejlő lehetőségeket, többek között az Unión kívüli székhelyű kereskedőkkel szemben is.   
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Kinevezésem esetén gondoskodnék arról, hogy az e-kereskedelemmel kapcsolatos munkánk a javasolt vámügyi 

reformra is építsen. Az elmúlt négy évben megnégyszereződött a közvetlenül harmadik országokból szállított, 

legfeljebb 150 EUR értékű, jelenleg vámmentes csomagok mennyisége. A 2024 során várható volumen 4 milliárd 

tétel, és mindössze hét tagállam (Hollandia, Belgium, Franciaország, Magyarország, Olaszország, Spanyolország 

és Németország) hatóságaira hárul az EU-ba irányuló behozatal több mint 90%-ának felügyelete. A jelenlegi 

vámeljárások és vámügyi eszközök már nem töltik be a rendeltetésüket. A 2023-ban javasolt ambiciózus uniós 

vámügyi reform eltörölné a 150 eurós vámmentességi értékhatárt, és strukturálisan megerősítené az ellenőrzési 

képességeket azáltal, hogy az új uniós vámhatóság és annak vámügyi adatközpontja révén lehetővé tenné az egész 

EU-ra kiterjedő kockázatkezelést. A reform jelentősen javítaná az EU azon képességét, hogy reagáljon az illegális 

és nem megfelelő e-kereskedelmi forgalom jelentette fenyegetésekre, én pedig együttműködnék a kereskedelemért 

és gazdasági biztonságért felelős biztossal a reform gyors bevezetése érdekében. Amennyiben egy üzleti modell 

szemlátomást kihasználja a külföldről származó, egyedileg csomagolt és küldött hatalmas mennyiségű tételek 

megfelelőségi ellenőrzésének elvégzésével összefüggésben felmerülő strukturális nehézséget, akkor nyitottnak 

kell lennünk más intézkedések alkalmazására is. 

  

A fentieken túl annak biztosítását is feladatomnak tekintem, hogy a kisebb uniós online piacterek 

növekedhessenek, és felvehessék a versenyt a nem uniós piacterekkel. Ez csak közös erőfeszítéssel valósítható 

meg, a Bizottságon belüli fokozott multidiszciplináris, csapatmunkára épülő megközelítés segítene azonosítani és 

megvalósítani az erre a kihívásra adható legjobb válaszokat.  

 

A Külügyi Bizottság vagy a Biztonság- és Védelempolitikai Albizottság kérdése 

9. A hidegháború vége óta az EU-nak a legösszetettebb fenyegetésekkel és romló biztonsági környezettel kell 

szembenéznie, és az Unión kívülről és belülről is érik fenyegetések. Ön megbízást kapott arra, hogy működjön 

együtt a védelemért és az űrpolitikáért felelős biztossal, valamint az Európai Bizottság alelnökével és az Unió 

külügyi és biztonságpolitikai főképviselőjével a védelmi unió életre keltése és a védelmi ipari konszolidációnk 

előmozdítása, valamint a széttagoltság, a párhuzamosságok és a hatékonysági problémák csökkentése érdekében. 

Ennek egyik kulcsfontosságú eleme az új és innovatív technológiák kiaknázása annak biztosítása érdekében, hogy 

védelmi technológiai előnyre tegyünk szert. Ügyvezető alelnökként hogyan kívánja támogatni a védelmi ipar 

innovációját és digitális fejlődését, valamint annak kettős felhasználású és polgári-katonai potenciálját, továbbá 

annak biztosítását, hogy a kettős felhasználású technológiák, például a mesterséges intelligencia szabályozására 

irányuló erőfeszítések ne maradjanak le a katonai alkalmazások fejlődésének gyors ütemétől, sem az EU határain 

belül, sem azokon kívül? Emellett hogyan kíván együttműködni a tagállamokkal, az alelnökkel/főképviselővel és a 

nemzetközi partnerekkel a kettős felhasználású technológiák felelősségteljes fejlesztésére és használatára 

vonatkozó irányítási keretek létrehozása terén, beleértve a mesterséges intelligencia olyan katonai alkalmazását, 

amely garantálja az érdemi emberi ellenőrzést? Hogyan kívánja fokozni a kritikus infrastruktúrák biztonságát az 

EU-ban? 

Jelölésem megerősítése esetén az Európai Bizottság alelnökével és az Unió külügyi és biztonságpolitikai 

főképviselőjével (alelnök/főképviselő), valamint a védelemért és űrpolitikáért felelős biztossal együtt 

irányítanánk az európai védelmi unió életre keltésére irányuló munkát. Célunk az, hogy megerősítsük az EU 

biztonságát és elrettentő képességét, miközben javítjuk ipari versenyképességünk. 

Az innováció elengedhetetlen a legkorszerűbb védelmi képességek biztosításához és a stratégiai függőségek 

minimalizálásához, különösen a digitális és az MI-komponensek tekintetében. Fokozni kívánom a védelmi 

innováció előmozdítására irányuló törekvésünket, mind iparunk versenyképessége, mind a tagállamok fegyveres 

erőinek technológiai fölénye érdekében. Az Európai Védelmi Alap új kezdeményezéseket indított a polgári 

technológiáknak a védelmi rendszerekbe történő integrálása, valamint az induló innovatív vállalkozások és a 

kisvállalkozások támogatása céljából. Az európai védelmi innovációs program elindításával az EU 2027-ig 

1,5 milliárd eurós beruházást kíván megvalósítani, biztosítva a védelmi innovációhoz égetően szükséges 

finanszírozást. Ugyanakkor tőkét és potenciált kell felszabadítanunk azáltal, hogy felülvizsgáljuk szabályozási 

keretünket az innovációs beruházások előtt álló korlátok felszámolása érdekében. 

  

A Bizottság és az Európai Beruházási Alap egyesült erővel létrehozta a védelmi tőkefinanszírozási eszközt, 

amelynek célja, hogy ösztönözze a védelmi innovációba befektető magántőkealapok ökoszisztémájának 

kialakítását. A kisebb mélytechnológiai vállalatok felforgathatják az ágazati versenyt, ám változatlanul 

alulfinanszírozottak, és nehézséget jelent számukra a növekedésük finanszírozása és a védelmi szállítói láncokba 

való belépés. Európa nem engedheti meg magának, hogy az általa támogatott K+F projektek eredményeiből 

származó vállalkozások ne tudjanak bővülni. 
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Konkrét terveim: támogatnám a kialakulóban lévő forradalmi, kettős felhasználású és polgári-katonai potenciállal 

rendelkező technológiák térnyerését; új módszereket keresnék az innováció és az induló vállalkozások 

finanszírozására; előmozdítanám a kutatásbiztonsági intézkedéseket; és felszámolnám a felesleges szabályozási 

akadályokat. Összességében azt szeretném elérni, hogy a finanszírozási ciklusok rugalmasabbak, gyorsabbak és 

áramvonalasabbak legyenek, kevesebb akadálya legyen a határon átnyúló együttműködésnek, továbbá javuljon a 

kapcsolat a katonai végfelhasználókkal és befektetőkkel. 

  

A meglévő kutatási programok hagyományosan kizárólag a „polgári” vagy a „védelmi” alkalmazásokra 

összpontosítottak, a jövő kritikus fontosságú technológiáinak többsége azonban kettős felhasználású. 

Kinevezésem esetén együttműködnék a többi érintett biztossal annak érdekében, hogy kiaknázzuk az EU kettős 

felhasználású és polgári-katonai potenciálját. Ez a 2024 januárjában bemutatott fehér könyv eredményeire épülne, 

és lehetőségeket kínálna a kettős felhasználású technológiákra vonatkozó kutatás-fejlesztés támogatására. 

A szinergiák a polgári alkalmazások számára is előnyökkel járhatnak. Együttműködnék az Európai Beruházási 

Bank Csoporttal annak érdekében, hogy munkánkat összhangba hozzuk a kettős felhasználású programjaival, és 

csökkentsük a kettős felhasználású és védelmi fejlesztésekre irányuló beruházások kockázatát. Arra is törekednék, 

hogy tovább bővítsük együttműködésünket a NATO innovációs eszközeivel. 

A mesterséges intelligencia terén a közelmúltban lezajlott folyamatok rávilágítottak arra, hogy ez a technológia 

jelentős potenciállal rendelkezik a védelmi képesség fokozására, beleértve a teljesítmény javítását, az emberek 

nagy fenyegetést jelentő környezetekből való kimenekítését, a képességfejlesztési költségek csökkentését és az 

aszimmetrikus előny elérését. Jelölésem megerősítése esetén gondoskodni fogok arról, hogy a függőség 

csökkentése és a védelmi célú MI-fejlesztés terén fennálló hiányosságok kezelése érdekében további lépéseket 

tegyünk az Európai Védelmi Alapon keresztül, előmozdítva a védelmi célú mesterséges intelligenciával 

kapcsolatos európai együttműködést és beruházást, a tagállamokkal és az érintett érdekeltekkel együttműködve.  

 

Ami a kettős felhasználású technológiákat, például a mesterséges intelligenciát illeti, az MI-rendelet már 

rendelkezik a megbízható technológiák fejlesztésére szolgáló mechanizmusokról. Emellett minden releváns 

nemzetközi fórumon együtt fogok működni a főképviselővel/alelnökkel annak érdekében, hogy kötelező erejű 

megállapodások szülessenek a védelmi rendszerek kritikus funkcióinak érdemi emberi ellenőrzéséről. Az európai 

védelmi ipari finanszírozás nem fogja támogatni olyan, halált okozó autonóm fegyverrendszerek kifejlesztését, 

amelyeknél az emberi célpontok kiválasztása és megtámadása nincs kellő emberi felügyelet alatt. A mesterséges 

intelligencia ugyanakkor értékes döntéshozatali támogatást nyújthat az összetett harci helyzetek elemzéséhez és 

az azokra való reagáláshoz, valamint alátámaszthatja a védelmi technológiákat, úgymint a korai előrejelző 

rendszereket és az ellenlépéseket. E téren szorosan együtt fogok működni az Európai Parlamenttel, és az összes 

érdekelt felet be fogom vonni a folyamatba.  

  

Kötelességemnek tekintem, hogy az egész EU-ban fokozzuk a kritikus infrastruktúrák és az azokat üzemeltető 

szervezetek biztonságát és rezilienciáját. Jelölésem megerősítése esetén a kritikus infrastruktúránk fizikai és 

kiberbiztonságával foglalkozó minden érdekelt féllel együtt fogok működni. A belügyekért és migrációért felelős 

biztossal szoros együttműködésben a NIS 2 irányelv és a CER-irányelv teljes körű és időben történő 

végrehajtásának biztosítására fogok összpontosítani. A két irányelv együttes alkalmazása lehetővé teszi, hogy 

integráltabb és holisztikusabb módon kezeljük mind a kiberfenyegetéseket, mind a fizikai fenyegetéseket. 

E tekintetben elsőbbséget élvezne, hogy nyomon kövessem a kritikus fontosságú energetikai infrastruktúra 

stressztesztjeinek eredményeit, a villamosenergia-ágazat összehangolt uniós kiberkockázat-értékelését, valamint a 

szélenergia kiberbiztonsági kockázatelemzését. Ez lenne a kiindulópontom az új megoldások további 

értékeléséhez, például a tenger alatti energetikai infrastruktúra védelmének megerősítéséhez vagy az érzékeny 

információk tagállamok és kritikus fontosságú energetikai szervezetek üzemeltetői közötti biztonságos cseréjének 

fokozásához. 

  

Azt is biztosítanám, hogy a Bizottság uniós védelmi biztonsági tanácsadók végezte sebezhetőségi értékelésekkel 

támogassa a tagállamokat a nagy kockázatú események során és a kritikus infrastruktúrák terén. 

  

Az uniós űrtechnológiai szolgáltatások (Galileo és Kopernikusz) jelentős mértékben hozzájárulnak a több 

gazdasági ágazat működését lehetővé tevő, valamint alapvető biztonsági és védelmi szolgáltatásokat nyújtó 

kritikus infrastruktúra biztonságának garantálásához. Ugyanakkor a világűr önmagában is kritikus infrastruktúra. 

Együtt fogok működni a védelemért és űrpolitikáért felelős biztossal annak biztosítása érdekében, hogy az uniós 

űrjogszabályra irányuló jövőbeli javaslat foglalkozzon az űrinfrastruktúra biztonságát fenyegető, újonnan 

felmerülő kockázatokkal, valamint fokozza az űrtechnológiai eszközök védelmét és rezilienciáját.  
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Végezetül az IRIS² programmal arra törekednék, hogy a tagállamoknak a lehető legnagyobb védelmet nyújtó 

biztonságos konnektivitási szolgáltatásokat biztosítsak minden lehetséges fenyegetéssel szemben. 

  

A Kulturális és Oktatási Bizottság kérdése 

10. Tekintettel tárcájának szerteágazóságára, mit fog tenni annak biztosítása érdekében, hogy a média- és 

audiovizuális ágazatok kulturális, társadalmi és gazdasági szerepükkel, valamint a digitális átalakulással 

kapcsolatos jelenlegi kihívásokkal összhangban álló prioritást élvezzenek, illetve fókuszba kerüljenek, továbbá 

megfelelő költségvetési forrásokban részesüljenek? Konkrétabban hogyan kívánja továbbra is biztosítani a  

média-, az audiovizuális és a kreatív ágazatokra hatást gyakorló összetett uniós jogi keret koherens végrehajtását 

és nyomon követését, különösen az audiovizuális médiaszolgáltatásokról szóló irányelv és a tömegtájékoztatás 

szabadságáról szóló európai rendelet végrehajtása tekintetében? 

Volt újságíróként és megbízólevelemmel összhangban olyan megközelítést alkalmaznék a médiával kapcsolatban, 

amely elismeri annak egyedülálló helyét demokráciáinkban és kultúránkban, ugyanakkor támogatja annak 

kereskedelmi fejlesztését is. Gondoskodnék arról, hogy amennyiben az EU is érintett, a szabályozás, a 

finanszírozás és a szakpolitika eredményes együttműködésével erősítse az audiovizuális és médiaágazatot, amely 

sajátos szerepet játszik a demokratikus vita elősegítésében, kultúránk gazdagításában és a digitális átalakulás erős 

médiaszereplőkkel történő előmozdításában. 

  

Az audiovizuális médiaszolgáltatásokról szóló irányelv médiapolitikánk egyik sarokköve, amelynek 

ágazatspecifikus szabályai előmozdítják az európai tartalmakat és médiapluralizmust, valamint védik a 

fogyasztókat és társadalmunk egészét. A szabályok célja, hogy egyenlő versenyfeltételeket teremtsenek az új és a 

hagyományos médiaszereplők számára. Megerősítik továbbá a nézők, köztük a kiskorúak védelmét a 

videomegosztó platformokon, valamint a kvóták, a kiemelt helyre vonatkozó szabályok és a beruházási 

kötelezettségek engedélyezett előírása révén előmozdítják a kulturális sokszínűséget. Megkövetelik a 

tagállamoktól, hogy kellő személyzettel és erőforrásokkal rendelkező, független audiovizuális szabályozó 

szervekkel rendelkezzenek. Kinevezésem esetén kiemelt figyelmet fordítanék az audiovizuális 

médiaszolgáltatásokról szóló irányelv és a kapcsolódó, digitális területre vonatkozó jogszabályok gyakorlatban 

történő alkalmazására. A tagállami megfelelés előmozdítása során teljes mértékben kihasználnám a végrehajtás és 

a jogérvényesítés minden eszközét, beleértve a kötelezettségszegési eljárásokat is.  

  

Jelölésem megerősítése esetén szorosan együttműködnék a Parlament Kulturális és Oktatási Bizottságával az 

audiovizuális médiaszolgáltatásokról szóló irányelv közelgő, 2026-ig lezárandó értékelési folyamatának részeként. 

Az értékelésnek fel kell tárnia a meglévő keret hiányosságait, figyelembe véve az európai tartalmak előtérbe 

helyezésével kapcsolatos új kihívásokat, a piac alakulását, valamint az új technológiák és szereplők, például az 

influenszerek megjelenését. Különös figyelmet kell fordítani az európai tartalomkészítés védelmére, a pénzügyi 

hozzájárulási kötelezettségek keretére, az európai alkotások és a független produkciók meghatározására. Ezek a 

kérdések különösen fontosak a valóban európai tartalmak előmozdításához és annak biztosításához, hogy a 

szellemi tulajdonhoz fűződő megfelelő jogok továbbra is védelemben részesüljenek az egységes piacon. 

  

Megbízatásom kezdetétől fogva a generációk közötti méltányosságért, ifjúságért, kultúráért és sportért felelős 

biztossal közösen együttműködnék az érdekelt felekkel, az alkotókkal és a médiatartalom-készítőkkel, az 

egyesületekkel és a tagállami hatóságokkal. Munkám során a vezérelveim az egyenlő versenyfeltételek további 

javítása, a nézők, különösen a kiskorúak jobb védelme, valamint az európai audiovizuális ágazat 

versenyképességének és kulturális sokszínűségének fokozása lenne. E célból meghatároznám és kiaknáznám az 

audiovizuális médiaszolgáltatásokról szóló irányelv és a digitális területre vonatkozó jogszabályok közötti 

lehetséges szinergiákat, és törekednék a szabályozási keret egyszerűsítésére és észszerűsítésére. 

  

A tömegtájékoztatás szabadságáról szóló európai rendelet és az audiovizuális médiaszolgáltatásokról szóló 

irányelv szorosan kapcsolódik egymáshoz és kiegészíti egymást. Jelölésem megerősítése esetén szorosan együtt 

fogok működni a demokráciáért, jogérvényesülésért és jogállamiságért felelős biztossal annak érdekében, hogy a 

tömegtájékoztatás szabadságáról szóló európai rendeletet végrehajtsák, és az a gyakorlatban is eredményes legyen. 

Mivel a tömegtájékoztatás szabadsága nagyon fontos a jogállamiság és a demokráciapajzs szempontjából, 

egyeztetnék a biztosi testület versenyképességért és az audiovizuális és médiaágazat szempontjából releváns más 

szakpolitikai területekért felelős többi tagjával is. Ebben az összefüggésben azonnali prioritásként kell kezelni a 

Médiaszolgáltatások Európai Testületének és titkárságának létrehozását. Rendkívül fontos, hogy a Testület 
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gyorsan működőképessé váljon, és el tudja látni a független és fenntartható média előmozdításával kapcsolatos 

lényeges feladatait, amelyek a dezinformáció elleni küzdelemben is elengedhetetlenek. 

  

Amennyiben az Európai Parlament megerősít tisztségemben, biztosítanám, hogy a Bizottság minden tagállammal 

együttműködjön azért, hogy a rendelet végrehajtása megfelelő ütemben haladjon a 2025. augusztusi határidőig, 

különösen a közszolgálati műsorszolgáltatókra, az újságírók védelmére és a média szerkesztői függetlenségére 

vonatkozó szabályok tekintetében.  

  

Az európai médiaszektor számos, kulturális, társadalmi és pénzügyi szempontból az EU számára kritikus 

fontosságú és stratégiai ágazatot foglal magában. Ezek az iparágak változatos jellegűek, és az audiovizuális 

termékektől a híreken és a médián át a videojátékokig terjednek. Az EU jelentős erőfeszítéseket tesz ezen ágazatok 

rezilienciájának és átalakulásának támogatása érdekében, de többet kell tenni azért, hogy le tudják küzdeni az 

olyan, egyre fokozódó kihívásokat, mint a folyamatban lévő digitális átalakulás és a példátlan globális verseny. 

E tekintetben figyelembe veszem, hogy az Európai Parlament cselekvésre szólított fel a videojáték-iparral 

kapcsolatban, amelyet szintén a médiaágazat egyre fontosabb részének tekintek. 

  

Ami a pénzügyi támogatást illeti, a jelenleg a médiapolitikánk pénzügyi alapját képező MEDIA programnak 

alapvető fontosságúak a kulturális sokszínűség és a versenyképesség előmozdítására irányuló célkitűzései.   

 

A Jogi Bizottság kérdése 

11. Szerzői jogok  

Megbízólevelében arra kérik fel Önt, hogy mérlegelje „a szerzői jogi keret további javításának szükségességét a 

piaci és technológiai fejlemények által támasztott új kihívások kezelése érdekében”, valamint hogy „segítse elő az 

etikátlan online technikák, például a sötét megoldások elleni küzdelmet”.  

Egy ilyen a keret a jövőben döntő szerepet fog játszani a mesterséges intelligencia (MI) és más technológiák 

fejlesztésében. A mesterséges intelligencia, valamint a szerzői és szomszédos jogok közötti kapcsolat hatalmas és 

összetett témakör. A mesterséges intelligenciáról szóló, nemrégiben elfogadott rendelet, amelynek célja, hogy 

javítsa a belső piac működését, valamint előmozdítsa az emberközpontú és megbízható mesterséges intelligencia 

elterjedését, és emellett magas szintű védelmet biztosítson (az egészség, a biztonság, a személyes adatok és az 

Alapjogi Chartában rögzített alapvető jogok tekintetében), részben foglalkozott az általános célú MI-modellek 

tanítása keretében felhasznált, szerzői jogi védelem alatt álló tartalmak kérdésével. A rendelet hangsúlyozza, hogy 

az általános célú MI-rendszereknek meg kell felelniük bizonyos átláthatósági követelményeknek azáltal, hogy 

közzé kell tenni a mesterséges intelligencia tanításához használt tartalom részletes összefoglalóját, valamint hogy 

meg kell felelni az uniós szerzői jognak, különösen a digitális egységes piacon a szerzői jogról szóló 2019. évi 

irányelvben meghatározott szöveg- és adatbányászati kivételeknek. Most még nem világos, hogy a gyakorlatban 

hogyan fogják hatékonyan végrehajtani ezeket a szabályokat és a kapcsolódó kódexeket. Míg a mesterséges 

intelligenciáról szóló rendelet elkezdett foglalkozni a generatív MI és a szerzői jog közötti kapcsolattal, e 

kapcsolatot más területeken is tisztázni kell. A generatív mesterséges intelligencia olyan új kihívásokat jelent a 

szerzői jogra vonatkozó jogi keret számára, amelyeket eddig még nem kezeltek, és amelyek potenciális hatással 

lehetnek a kreativitásra, az innovációra és az EU versenyképességére, például a mesterséges intelligencia által 

előállított kimenetek szerzői jogi védelme, a műveik generatív MI általi felhasználásáért a szerzőknek járó 

megfelelő díjazás vagy a szerzői jogok generatív mesterséges intelligenciával összefüggő megsértése terén. 

Ugyanakkor az online alkalmazott etikátlan technikák nemcsak a fogyasztóvédelemnek központi kérdései, hanem 

a modern technológiák használatához és a szellemitulajdon-jogokhoz kapcsolódó, nagymértékben etikai kérdések 

is, különösen a szerzői jogok esetében, ahol a sötét megoldások a szerzői jog megsértéséhez vezethetnek.  

A fentiek fényében először is milyen stratégiát alkalmazna annak biztosítására, hogy a szerzői jogi keret teljes 

mértékben megfeleljen a mesterséges intelligencia és az új technológiák által támasztott valamennyi kihívásnak, 

továbbra is fellendítse a kreativitást, az innovációt és az EU versenyképességét a digitális korban, beleértve az e 

tekintetben előterjeszteni kívánt jogalkotási kezdeményezéseket is, másodszor, hogyan hangolná össze a 

generációk közötti méltányosságért, az ifjúságért, a kultúráért és a sportért felelős biztossal a mesterséges 

intelligencia jelentette kihívások kezelése tekintetében a kulturális és kreatív iparágakra vonatkozó stratégiát, 

harmadszor pedig hogyan biztosítaná, hogy a sötét online megoldások jelentette kockázatokat az etika, a szellemi 

tulajdonhoz fűződő jogok és a fogyasztóvédelem szempontjait egyaránt figyelembe véve kezeljék? 

A mesterséges intelligencia – különösen a generatív mesterséges intelligencia – korában továbbra is 

elengedhetetlen a stabil szerzői jogi keret a kreatív tartalmak előállításának és terjesztésének támogatásához. 

Az EU élen jár a mesterséges intelligencia és a szerzői jog szabályozásában – köszönhetően a digitális egységes 
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piacon a szerzői jogról szóló irányelvben meghatározott szöveg- és adatbányászati szabályoknak, valamint a 

mesterséges intelligenciáról szóló, nemrégiben elfogadott rendeletnek. E szabályok célja, hogy egyensúlyt 

teremtsenek az innováció és a jogosultak védelme között. Hatékony alkalmazásuknak nemcsak az alkotók és a 

kreatív iparágak, hanem az MI-fejlesztők számára is jogbiztonságot kell nyújtania. Alapvető fontosságú annak 

biztosítása, hogy ezek a szabályok a gyakorlatban is működjenek, különösen akkor, ha a jogosultak a szöveg- és 

adatbányászatra vonatkozó kivételi szabály alapján fenntartották jogaikat. A mesterséges intelligenciáról szóló 

rendelet értelmében a generatív MI-modellek fejlesztőinek nyilvánosan hozzáférhető összefoglalóban közzé kell 

tenniük, hogy mely tartalmi adatokat használták fel a modell tanításához. Ez várhatóan átláthatóbbá teszi a védett 

tartalmaknak a mesterséges intelligencia tanítására való felhasználását. A szóban forgó új szabályokat jelenleg 

ültetik át a gyakorlatba az általános célú mesterséges intelligenciáról szóló gyakorlati kódex több érdekelt fél 

bevonásával történő kidolgozása keretében, ami a mesterséges intelligenciával és a szerzői joggal foglalkozó 

elismert tudományos szakemberek elnökletével zajlik. A mesterséges intelligenciáról szóló rendelet tovább fogja 

erősíteni a generatív MI-vel kapcsolatos átláthatóságot, mivel kötelezi a fejlesztőket annak biztosítására, hogy a 

mesterséges intelligencia által generált tartalom géppel észlelhető legyen, és az eredetinek vagy valóságosnak tűnő 

(„deepfake”) tartalmat jól láthatóan jelöljék meg. 

  

E fontos rendelkezésekre építve, amennyiben az Európai Parlament megerősít tisztségemben, mérlegelni fogom 

az uniós szerzői jogi keret további javításának szükségességét a piaci és technológiai fejlemények által támasztott 

új kihívások kezelése érdekében. Az alkotók és a kreatív iparágak megfelelő díjazásának biztosításához 

elengedhetetlen a szerzői jogi védelem alatt álló művek MI-célokra történő engedélyezésére szolgáló, jól működő 

piac kialakításának támogatása, amely kiegyensúlyozott feltételeket biztosít a különböző érintett szereplőknek, 

miközben biztosítja a jó minőségű adatokhoz való versenyképes hozzáférést az MI-szolgáltatók, különösen a 

kisebb uniós szolgáltatók számára. A Bizottságnak meg kell vizsgálnia, hogy érdemes-e bevezetni konkrét 

engedélyezési és közvetítési mechanizmusokat a kreatív iparágak és a mesterséges intelligenciával foglalkozó 

vállalatok közötti licencmegállapodások megkötésének megkönnyítése és a kizárás kockázatának elkerülése 

érdekében.   

  

A mesterséges intelligencián alapuló tartalomszolgáltatások bevezetése a mesterséges intelligencia által önállóan 

előállított tartalom jogállásával és a szerzői jogok esetleges megsértésével kapcsolatos felelősséggel kapcsolatban 

is összetett kérdéseket vet fel. Törekedni fogok annak biztosítására, hogy a Bizottság a piaci és technológiai 

fejlemények fényében alaposan megvizsgálja ezeket a kérdéseket.  

  

A szóban forgó kérdések kezelése során gondoskodnék arról, hogy az uniós szerzői jogi keret javítása érdekében 

javasolt új intézkedések egyensúlyt teremtsenek az emberi kreativitás ösztönzése és a kialakulóban lévő 

technológiák fejlesztésének támogatása között, anélkül hogy indokolatlanul bonyolult szabályozást 

eredményeznének. 

  

Kinevezésem esetén szorosan együttműködnék a generációk közötti méltányosságért, ifjúságért, kultúráért és 

sportért felelős biztossal egy olyan stratégia kidolgozásában, amely kifejezetten a mesterséges intelligencia 

kapcsán a kulturális és kreatív ágazatokban felmerülő lehetőségekre és kihívásokra ad választ. Ez a stratégia a 

mesterséges intelligenciáról szóló rendeletre és az uniós szerzői jogi keretre építve célzott intézkedéseket 

javasolhat a kulturális és kreatív ágazatok innovációjának elősegítése, a tisztességes üzleti modellek előmozdítása, 

valamint az online kulturális és nyelvi sokszínűség fokozása érdekében. 

  

A felhasználók online környezetben történő félrevezetésének céljából a sötét megoldások gyakran megsértik a 

szellemi tulajdonhoz fűződő jogokat, többek között a védjegyeket és a szerzői jogokat. A digitális szolgáltatásokról 

szóló rendelet már kifejezetten tiltja a sötét megoldások alkalmazását az online platformokon, ám más online 

tevékenységekben is előfordulhatnak. E problémák kezelésében szorosan együtt fogok működni a demokráciáért, 

jogérvényesülésért és jogállamiságért felelős biztossal. 

  

A mesterséges intelligenciáról szóló rendelet tiltja az embereket káros módon manipuláló gyakorlatot, beleértve a 

szubliminális vagy megtévesztő technikákat alkalmazó rendszereket is. Ez a tiltás a sötét megoldásokra és más 

manipulatív technikákra is kiterjed. Szorgalmazni fogom, hogy a Bizottság iránymutatást dolgozzon ki ezekről a 

tilalmakról, biztosítva, hogy az alkalmazás napjától, 2025. február 2-tól figyelemmel kísérjük a tényleges 

végrehajtást. 
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Az Állampolgári Jogi, Bel- és Igazságügyi Bizottság kérdése 

12. Az Ön tárcája a LIBE bizottság hatáskörébe tartozó szakpolitikai területek széles körét foglalja magában a 

határigazgatástól, a menekültügytől és a migrációtól, a szabadságon, a biztonságon és a jog érvényesülésén 

alapuló térségen át a jogállamiságig, a mesterséges intelligenciáig és a digitális politikáig. 

Ezért egyrészt Ön fogja felügyelni a Bizottság külső határokkal kapcsolatos munkáját, valamint a migrációs és 

menekültügyi paktum végrehajtását, valamint a jogállamiság megerősítését – többek között olyan területeken, mint 

az igazságszolgáltatás függetlensége, a korrupció elleni küzdelem és a tömegtájékoztatás szabadsága – az illetékes 

biztosokkal együttműködésben. Hogyan fogja irányítani ezt a munkát ezeken a területeken, és melyek lesznek az 

Ön prioritásai?  

Másfelől Ön felel majd az elmúlt években az adatvezérelt technológiai fejlődés kezelése érdekében a digitális 

szakpolitikai területen elfogadott valamennyi jelentős rendelet – például a digitális szolgáltatásokról szóló 

rendelet, a digitális piacokról szóló rendelet és a mesterséges intelligenciáról szóló rendelet – végrehajtásáért és 

érvényesítéséért, amelyek mindegyike jelentős hatást gyakorol az adatvédelemhez és a magánélethez fűződő 

alapvető jogokra. Hogyan fogja biztosítani e különböző rendeletek harmonikus együttlétezését és azt, hogy azokat 

az alapvető jogok tiszteletben tartására vonatkozó uniós normák megőrzése mellett hajtsák végre és juttassák 

érvényre? Hogyan működhetnek továbbá hatékonyan együtt a digitális területre vonatkozó jogszabályok 

érvényesítéséért, illetve az általános adatvédelmi rendelet és az elektronikus hírközlési adatvédelmi irányelv 

érvényesítéséért felelős illetékes hatóságok? 

Demokráciánk védelme, biztonságunk megerősítése és digitális átalakulásunk fellendítése a megbízatásom 

központi eleme lesz, amennyiben a Parlament megerősít tisztségemben. Meggyőződésem, hogy ez a munka csak 

akkor lehet sikeres, ha alapvető értékeink állnak a középpontjában.  

A biztonságunkat és demokráciánkat fenyegető veszélyek folyamatosan változó jellegük miatt csak az olyan 

stratégiák világos és átfogó jövőképével kezelhetők, mint a demokráciapajzs, a belső biztonsági stratégia és az 

európai védelmi unió, és csak akkor, ha ez a munka a digitális szakpolitikáink és kiberbiztonságunk szerves 

része lesz. A migráció jelentette kihívások kezelése azt jelenti, hogy hűek maradunk a paktum alapját képező, a 

szolidaritás és a felelősség közötti egyensúlyhoz. A digitális átállás folytatása kapcsán pedig meg kell mutatnunk, 

hogy ez nem veszélyezteti polgáraink biztonságát, magánéletét és jóllétét. 

Olyan eredményeket kell elérnünk, amelyek megmutatják, hogy elveink a gyakorlatban hogyan működnek. 

Ehhez együttműködésre és párbeszédre van szükség. Együtt kell működnünk annak érdekében, hogy 

megelőzzük a jogállamiság terén a hiányosságok kialakulását, illetve fokozódását. Egyetlen tagállamot sem 

szabad magára hagyni, hogy egyedül nézzen szembe a migráció jelentette kihívásokkal. A digitális technológia 

úttörőivel együtt megoldásokat kell kidolgoznunk annak érdekében, hogy a polgárok védelme és jogai ne 

csorbuljanak a digitális környezetben. Az Európai Parlamenttel folytatott folyamatos eszmecsere 

nélkülözhetetlen ahhoz, hogy erős és koherens megközelítést lehessen kialakítani, amely biztosítja, hogy az EU 

reagáljon a polgárok aggályaira. 

Miközben biztostársaimmal a politikai iránymutatásokban meghatározott prioritások megvalósításán dolgozom, 

a teljesítésre összpontosítva az együttműködés elve és az értékrendünk fog vezérelni. A kérdésben felvetett 

pontokat példaként felhasználva bemutatnám, hogyan fog ez működni a gyakorlatban. 

A migrációt érintően az átfogó megközelítéshez tartozó minden területen folytatni kell az intenzív munkát. 

Szorosan együtt fogok működni a belügyekért és migrációért felelős biztossal annak érdekében, hogy a 

migrációs és menekültügyi paktum a gyakorlatban is megvalósuljon. Gondoskodnunk kell arról, hogy minden 

rendelkezésünkre álló eszközt felhasználjunk a tagállamok támogatásához a jogi kötelezettségvállalások 

gyakorlati érvényre juttatásában. A költségvetési hatóság a többéves pénzügyi keret felülvizsgálata során 

elismerte, hogy szükség van az uniós költségvetés-támogatásra, így további források állnak majd rendelkezésre 

a paktum végrehajtásának támogatásához. A paktum végrehajtását a Frontex kiépítésével kell kiegészíteni. 

Az ügynökséget személyzettel, a legkorszerűbb technológiával és erős irányítással kell ellátni, folyamatosan 

szem előtt tartva az alapvető jogok teljes körű tiszteletben tartását. Emellett tovább kell erősítenünk a keretet az 

EU-ban való tartózkodásra nem jogosult személyek visszatérésére vonatkozó új közös megközelítéssel és új 

európai vízumpolitikai stratégiával. Jelölésem megerősítése esetén támogatnám a belügyekért és migrációért 

felelős biztost abban, hogy új, eredményes visszatérési politika kidolgozására irányuló jogalkotási javaslatot 

terjesszen elő. A belső migrációs politika erőteljes dinamikája jelenti a legjobb alapot a schengeni térség 

megóvásához és annak biztosításához, hogy a belső határellenőrzés kivételes esemény legyen. Ugyanakkor nem 

szabad toleranciát tanúsítanunk azokkal szemben, akik a migránsokat politikai célból eszközként felhasználó 

hibrid műveletek révén veszélyeztetik határaink és polgáraink biztonságát. 
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Szorosan együtt fogok működni a biztosi testület más tagjaival is a migráció külső dimenziójával kapcsolatos 

szélesebb körű munkában, mivel csak jól működő partnerségben tudunk együttműködést elérni a szabálytalan 

kiutazások megakadályozása, a migránscsempészet elleni küzdelem, a halálesetek megelőzése, valamint a 

zökkenőmentes visszatérés és visszafogadás terén. A migrációt érintő együttműködés széles körű, egymás 

érdekeit kölcsönösen figyelembe vevő partnerségekbe való beágyazásával érhetjük el leginkább, hogy valódi 

eszmecserére kerüljön sor, amelynek keretében nehéz kérdéseket is tudunk kezelni, ideértve az emberi jogok 

teljes körű védelmének szükségességét is. Ez hozzájárul versenyképességi céljainkhoz is a legális beutazási 

lehetőségekre alkalmazott eredményes megközelítés révén, egyrészt csökkentve az irreguláris migráció 

ösztönzőit, másrészt biztosítva a munkaerőpiacunk által igényelt készségeket. 

A jogállamiság alapvető fontosságú demokráciáink, társadalmaink és gazdaságaink működéséhez. 

A jogállamiságnak a politikai iránymutatásokban meghatározott elsőbbsége nekem is személyes 

meggyőződésem. Amennyiben az Európai Parlament megerősíti jelölésemet, szorosan együtt fogok működni a 

demokráciáért, jogérvényesülésért és jogállamiságért felelős biztossal és a biztosi testület többi tagjával azért, 

hogy jogállamisági eszköztárunk naprakész legyen, eredményesen használjuk, és mindenki, a polgárok és a 

vállalkozások javát egyaránt szolgálja. Ehhez az is hozzátartozik, hogy továbbra is használni fogjuk a 

jogállamisági jelentéseket arra, hogy a csatlakozás előtt ösztönözzük a további előrelépést a tagjelölt vagy 

potenciális tagjelölt országokban. Szorosabb kapcsolatot kell kiépítenünk a jogállamisági jelentés, az abban 

szereplő ajánlások és a pénzügyi támogatás között. Kinevezésem esetén e célból intenzíven együtt fogok 

működni a költségvetésért felelős biztossal. 

Az uniós szakpolitikák széles köre sok szálon kapcsolódik a jogállamisághoz. Utóbbi rendkívül fontos az 

egységes piac szempontjából, tekintettel az egyenlő versenyfeltételek csorbulásának és versenyképességünk 

visszafogásának kockázatára. A média és a civil társadalom a jogállamiság őrének nélkülözhetetlen szerepét tölti 

be. Az EU támogathatja a közigazgatást abban, hogy ellenálló legyen a korrupcióval szemben. Általánosabban 

fogalmazva, a politikai iránymutatásokban meghatározott végrehajtási menetrend nagymértékben függ az uniós 

jog tisztességes és eredményes alkalmazásától. Az ügyvezető alelnök fontos szerepet játszik abban, hogy a 

felsorolt összefüggések a lehető legnagyobb hatással járjanak. 

A kérdésben említett, a digitális területre vonatkozó, közelmúltban elfogadott jogszabályok példáján az is 

látható, hogy digitális szakpolitikánk mélyen beágyazódik a társadalmi döntésekbe. E jogszabályok 

mindegyikéhez szükség volt annak alapos vizsgálatára, hogy milyen következményekkel jár a digitális átalakulás 

demokráciáinkra és alapvető jogainkra nézve. Az EU élen járt annak átgondolásában, hogy a dinamikus digitális 

ágazat miként tudja megőrizni a polgárok és a fogyasztók bizalmát. Kinevezésem esetén gondoskodnék arról, 

hogy a Bizottságon belüli koordináció lehetővé tegye, hogy összpontosítsunk egyrészt a közelmúltban a digitális 

szakpolitikai területen elfogadott főbb jogszabályok eredményes végrehajtásának biztosítására, másrészt pedig 

arra, hogy digitális szakpolitikánk folyamatos fejlődése közben megőrizzük ezt a tágabb perspektívát. 

Ennek a megközelítésnek teljes mértékben tükröződnie kell egyfelől a jogszabályok, másfelől az alapvető jogok 

és a magánélet tiszteletben tartása közötti összhang megteremtésében. Amint azt a 7. kérdésre adott válaszomban 

kifejtettem, elkötelezett vagyok egy olyan, koherens digitális szabálykönyv bevezetése mellett, amely az 

alapvető jogok tiszteletben tartásának legszigorúbb normáit tartja fenn.  A digitális területekre vonatkozó új 

jogszabályok kiterjesztették a végrehajtásért felelős különböző hatóságok körét, és olyan szervek csatlakoztak 

az adatvédelmi hatóságokhoz és az elektronikus hírközlési adatvédelmi jogszabályokat felügyelő szervekhez, 

mint a digitális piacokról szóló jogszabállyal foglalkozó magas szintű munkacsoport, a Digitális Szolgáltatások 

Európai Testülete és a Mesterséges Intelligenciával Foglalkozó Európai Testület. Ezeknek a szerveknek közös 

feladatuk, hogy eszmecserét folytassanak a közös kérdésekről, valamint tanácsaikkal és szakértelmükkel 

segítsék a következetes szabályozási megközelítés előmozdítását. Gondoskodnunk kell azonban arról, hogy a 

felelősségi köreik egyértelműek legyenek, ugyanakkor elő kell segítenünk, hogy a különböző érintett szervek 

tanuljanak egymástól, és eredményesen kommunikáljanak egymással. A Bizottság fontos szerepet játszik a 

koordináció támogatására irányuló proaktív megközelítés biztosításában. 

A jogszabályok végrehajtása során a legszigorúbb normáknak megfelelően védelmezném az uniós alapvető 

jogokat. Például, noha a digitális szolgáltatásokról szóló rendelet nem az online tartalmat, hanem az online 

platformoknak a rendszereik iránti felelősségét szabályozza, a véleménynyilvánítás szabadságának védelmére 

szolgáló biztosítékokat is tartalmaz. Az online óriásplatformoknak további kötelezettségeik vannak a súlyos 

kockázatok – például a dezinformáció – vizsgálatára és mérséklésére, valamint annak megakadályozására, hogy 

a tartalmak futótűzként terjedjenek. Amint azt a 7. kérdésre adott válaszomban említettem, a digitális 

szolgáltatásokról szóló rendelet biztonságosabbá teheti az internetet az uniós polgárok számára: nagyobb 

cselekvőképességet és átláthatóságot biztosít a polgároknak, valamint lehetővé teszi a civil társadalomnak és a 
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kutatóknak, hogy azonosítsák és jelezzék a rendszerszintű kockázatokat. A mesterséges intelligenciáról szóló 

rendelet esetében minden olyan közigazgatási szervnek, amely a mesterséges intelligenciát kockázatos módon 

alkalmazza, fel kell mérnie az alapvető jogokra gyakorolt lehetséges hatást. Ha a mesterséges intelligencia ilyen 

felhasználása személyes adatok kezelésével jár, a szóban forgó szerveknek az általános adatvédelmi rendelet 

szerinti adatvédelmi hatásvizsgálatot is el kell végezniük, amennyiben az adatkezelés valószínűsíthetően nagy 

kockázattal jár a természetes személyek jogaira és szabadságaira nézve. A Bizottságnak itt is azt a szerepet kell 

betöltenie, hogy gyakorlati koordináció és hathatós iránymutatás révén támogassa e szabályok eredményes 

végrehajtását. 

Sürgősen meg kell találni a megfelelő egyensúlyt egyfelől a magánélethez és az adatvédelemhez való jog, 

másfelől a biztonsághoz és az igazságszolgáltatáshoz fűződő közérdek között. Biztosítanunk kell, hogy a 

bűnüldöző és igazságügyi hatóságok eredményesen tudjanak működni a digitális korban. Amennyiben az 

elkövetők a magánélet védelmének biztosítására szánt online szolgáltatásokat vesznek igénybe 

bűncselekmények elrejtésére, nehézségekbe ütközhet a felelősségre vonásuk. Megvizsgálnám, hogyan lehet a 

bűnüldözést és az igazságszolgáltatást megfelelő eszközökkel ellátni az alapvető jogok megóvása mellett, 

anélkül hogy új kiberbiztonsági sebezhetőségeket hoznánk létre. Gondoskodni kívánok arról, hogy az adatokhoz 

való jogszerű hozzáférést biztosító minden jogi vagy technikai megoldás kidolgozása körültekintő módon, az 

összes érdekelt fél bevonásával történjen.  

 
 


